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Pentru producții bogate 
* de legume timpurii

Cum se desfășoară lucrările I 
agricole de toamnă j

î! In raportul prezentat de tovarășul Gheorghe Gheorghlu-Dej laj sesiunea extraordinară a Marii Adunări Naționale din aprilie 1962.* s-a arătat, între altele, că : „Una din ramurile aducătoare de mari I venituri, care permite gospodăriilor colective folosirea mai bună a î forței de muncă ți a experienței țărănimii colectiviste este legumi- j cultura". „Er.te un fapt pozitiv — s-a subliniat în Raport — că j aproape 1.600 gospodării colective din regiunile București, Oltenia.♦ Galați și Banat au organizat producerea de legume timpurii...*I In legătură cu această importantă problemă, de rezolvarea căreia depinde in mare măsură aprovizionarea oamenilor muncii ca legume proaspete in cantități mari, atit pe timpul iernii, rft și in primăvară, pină la producerea legumelor in cîmp — ne-am adresat zilele trecute tov. ing. ALEXANDRU NEGREA, vicepreședinte al consiliului agricol al regiunii București
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— Cum apreciați rezultatele 
obținute in acest an de către goErodăriile agricole colective în ce privește sporirea produc
ției de legume și zarzavaturi la hectar ?— în 1962, în gospodăriile colective din regiunea noastră au fost cultivate 30.886 ha cu legume, din care 8.396 ha cu cartofi de vară și dc toamnă. Numeroase gospodării colective din regiune au extins cu mult suprafețele cultivate. în gospodăriile colective din raioanele Giurgiu, Oltenița, Călărași și Zim- nicea, au fost îndeosebi mărite suprafețele pe care s-au produs legume timpurii. Ca urmare a apucării de către colectiviști pe scară largă a metodelor înaintate de lu- cru, în multe gospodării colective producțiile au fost foarte bune. La gospodăria colectivă „Filimon Sîr- bu“ din Vărăști, raionul Oltenița, de pildă, s-au obținut pe 20 hectare în medie 31 tone de roșii timpurii la hectar; la gospodăriile colective din Ciolpani și Căzănești, peste 20 tone de varză timpurie la hectar; la gospodăria colectivă din Vitănești, 14 tone cartofi timpurii la hectar ; la gospodăria colectivă din Cîmpu- relu, 23 tone castraveți timpurii la hectar,

—- în ce măsură a fost extinsă cultura legumelor tim
purii?— Anul acesta, în gospodăriile colective din regiunea București, au fost cultivate 600 hectare cu spanac, ceapă pentru stufat, salată, ridichi etc., — adică așa-numitele culturi „de toamnă". Totodată, s-au cultivat legume forțate în răsadnițe pe 80.000 m.p. Suprafețele cultivate s-au dovedit a fi totuși insuficiente acoperirii nevoilor oamenilor muncii din Capitală și din orașele din regiune.— Ce măsuri au fost luate pentru mărirea producției de legume și în primul rînd de legume timpurii ?—• In 1963, în gospodăriile colective vor fi cultivate legume și zarzavaturi Pe 27.204 hectare, din care legume timpurii și forțate pe 8.300 hectare. Din suprafața de mai sus, cu roșii timpurii se vor cultiva 2.250 hectare, cu varză timpurie 1.041 hectare, cu castraveți timpurii și în culturi forțate 171 hectare, cu cartofi timpurii 1.839 hectare. Totodată, pe o suprafață de 150.000m.p. se vor cultiva culturi forțateîn răsadnițe, mărindu-se astfel de
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<tivată cu astfel culturi. Pe100.000 m.p. din suprafața de mat sus, căiturile forțate in răsadnițe vor fi protejate cu material plastic (polietilenă). In acest fel se extinde și în gospodăriile colective d:n regiunea noastră una dintre metodele noi folosite cu succes în legumicultura.Tot pentru a se obține culturi cit mai timpurii au fost luate măsuri în vederea extinderii folosirii ghfve- celor nutritive în toate gospodăriile care produc astfel de legume. Numeroase gospodării, ca cea din Po- roschia — raionul Alexandria — au și înaintat comenzi în vederea asigurării utilajelor necesare producerii de ghivece nutritive.O preocupare de seamă a consiliului agricol regional a constituit-o îndrumarea gospodăriilor colective de a însămința din timp culturile legumicole de toamnă. Pină la 20 noiembrie, astfel de legume timpurii s-au însămînțat deja pe 1.'377 hectare, ceea ce reprezintă o creștere de 200 la sută față de realizările din toamna anului trecut.Cele mai mari suprafețe cu legume de toamnă au fost însămînțate pină acum în raioanele : Oltenița (203 hectare), Roșiori (155 hectare), Alexandria (217 hectare), Giurgiu (88 hectare). Din cele 1.377 hectare însămînțate, 316 hectare sînt cultivate cu spanac, 696 hectare cu ceapă pentru stufat, 82 hectare cu salată, 165 hectare cu usturoi.Pentru a se obține în 1963 rezultate cu mult superioare celor din acest an, consiliul agricol al regiunii București a trecut din vreme la luarea măsurilor tehnico-organi- zatorice menite să asigure condițiile necesare obținerii unor producții bogate în sectorul legumicol. Astfel, s-a stabilit planul de cultură pe 1963, s-a întocmit zonarea producției potrivit cererilor unităților contractante și s-a început contractarea producției cu Aprozar-ul. (S-a contractat, de exemplu, pină în prezent 20 la sută din cantitățile prevăzute). De asemenea, s-a întocmit balanța semințelor necesare, care a fost înaintată Agroserr.- ului, urmînd ca în cel mai scurt timp să fie asigurate semințele. Din balanța semințelor de legume întocmită reiese că deficitul este mic. ceea ce dovedește că consiliile de conducere ale gospodăriilor colective s-au preocupat cu grijă ca ele Insele să asigure din producție proprie cea mai mare parte din cantitățile de semințe necesare.S-a stabilit, de asemenea, necesarul de materiale. De exemplu, față de necesarul de 1.213 motoare pentru irigat — mai avem nevoie de 91 de bucăți; față de necesarul de 84.000 rogojini pentru răsadnițe.AL. RAI CU

75 ia sută din planul 
arăturilor adinei, r«a izatÎN ULTIMA SAPTAMINA, mecanizatorii din stațiunile de mașini și tractoare și din gospodăriile agricole de stat au reușit să facă ară- • turi adinei de toamnă pe o suprafață de 370.000 de ha., cu 40.000 de ha. mai mult cetit in săp- tărrtina precedentă. In felul acesta, pină la 22 noiembrie a. c. au fost arate adine pentru îr.sărrînțările de primăvară, pește 3.085 000 de ha. ceea ce reprezintă 75 la sută din p'an In comparație cu realizările din perioada corespunzătoare a a- nului trecut au fost arate pină în prezent cu 215.000 de ha. mai mult.Cele ma: bune rezultate au fost dobizxfite de mecanizatorii din SMT-urile și GAS-urile din regiunea București, care au realizat 93 Ia sută din plan, de cei dm regiunea Oi terra — 84 Ia sută și de cei din regiunea Bacău — 79 ia sută. Rămase în urmă cu arăturile adinei de toamnă sint regiunile Maramureș 08 la sută). Mureș Autonomi Maghiară (48 Ia sută). Cluj (50 Ia sută). Brașov (56 la sută). Iași și Hunedoara (cu cite 58 la sută).
In sectorul vit pomicol».PARALEL CU ALTE LUCRĂRI de toamnă membrii gospodăriilor agricole colective și muncitorii din gospodăriile de stat care au in plan extinderea plantațiilor de vii și livezi au executat pină la 22 noiembrie desfundări pe mai bine de 9050 de ha., ceea ce reprezintă 66 la sută din plan. In regiunea Galați, planul la desfundări a fost îndeplinit în proporție de 106 la sută,

în regiunea Dobrogea — 83 la sută, în regiunea Iași — 82 Ia sută. Această lucrare este mult rămasă in urmă în regiunile Brașov (11 la sută). Mureș Autonomă Maghiară (20 la sută), Cluj, Ploiești și Cri- șana (intre 34-36 la sută).Slab s-a desfășurat in ultimele săptămîni plantarea de toamnă a pomilor. Așa. de pildă, cu excepția regiunii Argeș, unde planul a fost realizat în proporție de 73 la sută, in o seamă de regiuni abia s-au plantat intre 1-8 la rută din numărul de pomi planificați- In regiunile Suceava. Galați, Dobrogea. București. Hunedoara. Cluj și Crișana, această acțiune nici n-a început.Tînind seama că in ultimele zile au căzut ploi în toată țara, ceea ce înlesnește mult atit scosul pomilor din pepiniere, cit și făcutul gropilor. este necesar ca organele agricole ți conducerile gospodăriilor colective si gospodăriilor de stat să ia toate măsurile pentru intensificarea lucrărilor de plantare de toamnă a pomilor.
in legumiculturaPENA LA 22 NOIEMBRIE au fost însămințate în gospodăriile colective și de stat cu diferite legume peste 5220 de ha. (gospodăriile colective $i-au realizat 69 la sută din planul prevăzut). De asemenea, cu legume forțate sînt cultivate în prezent 172.654 m. p. de sere ți răsadnițe.Pentru continua lărgire a acestui sector, în numeroase unități s-a început construirea de noi răsadnițe, realizindu-se pină acum 4780 m. p. numai în gospodăriile agricole colective.
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de vie. Anul trec-ri. de ptkiă ei au
prafață de 170 hectare eu viță de
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In aceste zile, în viile gospodăriei agricole de stat din Leordeni, raionul Găești, se execută, și Îngropatul vițelor. In fotografie : două dintre muncitoarele fruntașe din brigada condusă de tov. Constantin Vasi- lică, la lucru.

vie. Dacă anul trecut din acest sector s-a realizat un venit de peste 700.000 lei. anul atesta colectiviștii obțin peste un milion de lei.La lucrările ce întreținere a viilor și de recoltare a strugurilor s-au evidențiat comuniștii Ion Grigoreș. Petre L Grigoraș, ambii șefi de
Roadele 

muncii noastre
. In acest an, gospodărie noastră 
a avut planificat să producă 753 

‘ tone struguri. Executindu-se cu 
grijă lucrările de întreținere a viilor pe rod, recolta obținută a fost 

| de 6.200 kg struguri la hectar, de- 
pășindu-se cu 507 tone planul pro
ducției globale.

Hotăriți ca în anul viitor să ob
țină o producție și mai mare de 
struguri la hectar, muncitorii, teh- 

\ nicienii și inginerii din gospodărie 
acordă în aceste zile o mare aten
ție executării lucrărilor de toamnă ; în oii.Totodată, consiliul gospodăriei a 
luat măsuri și în vederea măririi 
patrimoniului viticol, prin punerea 
în valoare a noi terenuri neproduc
tive. In prezent, se lucrează la des- 
fundatul a 62 de hectare de teren în 
pantă, care în primăvara anului 
1963 vor fi plantate cu viță de vie 
din soiurile cele mai productive.Inginer UȚA PETRE directorulgospodăriei de stat Leordeni, regiunea Argeș

Trei fete ca *lini de aur : Ioana Nice, Elena Popa și Maria Mirea. Muncesc tn brigada a doua de cîmp = a gospodăriei colective Fărcașele, regiunea Oltenia. Colectiviste fruntașe, brigadă fruntașă. Peste 4.000 kg = porumb boabe la hectar a obținut în această toamnă brigada condusă de Ion Vlad.Foto : D. CONSTANTINESCU g
Valorifici din surplusul 

de porumb primit 
la ziua-muncăîn afară de porumbul contractat cu statul de către gospodăriile colective, în aceste zile numeroși colectiviști valorifică din surplusul lor însemnate cantități de porumb, prin centrele de achiziții ale coope- i rativelor de consum. în raionul Fe- I tești, colectiviștii au valorificat pină acum, 167.329 kg de porumb. Cele mai mari cantități au fost valorificate ce către colectiviștii din comunele Cegani și Făcăeni (cîte 20.000 kg), Vlădeni (13.400 kg).Gospodăria agricolă colectivă ..8 Mai* din comuna Săveni, raionul Fetești, a contractat cu statul și a livrat în acest an 869 tone.Și colectiviștii din această gospodărie au valorificat pină de curind din cantitățile ce le prisosesc peste 7.000 kg de porumb.

D. LAURENȚIU corespondent

Foloasele aplicării agrotehnicii
adinei de toamnă la o adîncime de 32—35 cm. O dată cu arătura, pe 
80 de hectare, s-au încorporat sub 
brazdă cîte 40 de tone de gunoi de 
grajd la hectar.

Imediat după ce s-a desprimăvă- 
rat, terenul a fost lucrat cu culti
vatorul și apoi discuit de două ori. 
înainte de însămînțare, toată su
prafața a fost din nou grăpată.

Insămînțatul s-a făcut între 19-30 
aprilie, (folosindu-se sămânță du
blu hibrid 409 și 306) la adîncimea 
de 8—10 cm. După 6 zile de la în
sămînțare, terenul a fost lucrat cu 
sapa rotativă, apoi s-a prășit meca
nic de 4 ori efectuîndu-se și 3 pră
șite manuale. La prașila I și a 
Il-a mecanică, s-au administrat cite 
100 kg îngrășăminte azotoase la 
hectar.

In întrecerea socialistă desfășu
rată între cele 3 brigăzi de cîmp 
pentru o producție cit mai bogată 
de porumb la hectar, în frunte s-a 
situat brigada a IlI-a condusă de 
maistrul de cultură Jean Gafur. De 
pe întreaga suprafață cultivată cu 
porumb, această brigadă a obținut 
o producție medie de 5.300 kg po
rumb boabe la hectar. In lupta 
pentru obținerea de recolte bogațe 
la cultura porumbului s-au eviden
țiat, de asemenea, comuniștii Bo- 
bîncă Nicolae, Ladislau Farkaș, 
loan Țăran, Alexandru Lelik, pre
cum și Constantin Gîdea, Iulian 
Guriță și loan Leihman din activul 
fără de partid.

In prezent în atenția organiza
ției de partid și a conducerii gos
podăriei stă sarcina de a termina 
intr-un timp cît mai scurt arătu
rile adinei de toamnă pe întreaga 
suprafață planificată spre a. se pune 
astfel baza unei recolte și mai bo
gate în anul viitor.Ing. FRANCISC FRANK director al G.A.S. Urseni, regiunea Banat

In toamna anului trecut, colecti
vul de lucrători ai gospodăriei 
noastre s-a angajat să obțină de pe 
300 de hectare o producție de 5.000 
kg porumb boabe la hectar în con
diții de neirigare. Aplicînd un în
treg complex de lucrări agroteh
nice, de pe această suprafață gospodăria a realizat 5.048 kg la hectar pe o suprafață de 329 hectare; pe 550 hectare cultivate cu porumb, producția medie a fost de 4.500 kg boabe la hectar, adică de peste 2 ori mai mare decît s-a planificat

Iată cîteva din regulile folosite 
pentru obținerea acestor producții.

La îndrumarea' organizației de 
partid, conducerea gospodăriei noas
tre a luat încă din anul trecut mă
surile necesare pentru a se asigura 
o recoltă bogată de porumb boabe 
la hectar. Astfel, pe întreaga supra
față ce urma să fie însămânțată cu 
porumb, au fost executate arături

IN ACESTE ZILE 
PE OGOARE

4Griul de toamnă semănat în condiții agrotehnice optime a crescut frumos pe ogoarele gospodăriei colective din Glim- bocata. regiunea .Argeș. Iată-1 pe tov. Gh. Bălan, președintele gospodăriei colective, și pe brigadierul Marin Flore* eer- eetind starea de vegetație a griului
viță de vieL Dumitru. MariaSt. Bașchir și Dumitra St Alexe.CONSTANTIN DOLNICEANU corespondent

LUCRĂRILE DE
în toamna acestui an. în gospodăriile colective din raionul Birlad au fost obținute rezultate bune în ce privește recoltarea culturilor Urzii și Insămînțatul păioaselor și furajelor.La alte lucrări de toamnă însă, rum sint arăturile adinei, fertilizarea soiului și plantarea pomilor se constată o serioasă răminere in urmă. Pină la 23 noiembrie, de pildă, din suprafața de 40.142 ha pe care tre- I baie să se execute arături adinei, lu- I crările respective s-au efectuat abia ; pe 18.349 de ha. Sint unele gospo- : dării colective, unde, pină zilele trecute n-a fost arată decit aproximativ a 10-a parte din suprafața pla- • nificată. La gospodăria colectivă din Ibănești. de exemplu, (președinte : tov. Constantin Papadopol. ing. agr. I Ivan Malehin) abia s-au arat 140 ha I din cele 1.300 prevăzute. In aceeași situație se află și gospodăria colec- ! tivă din comuna Iana (președinte Gh. Olaru) unde s-au arat 140 de ha j din cele 1.200 planificate.O parte din șefii de brigăzi de la S.M.T. Crivești și președinții unor gospodării agricole colective unde sînt încă suprafețe importante de a- rat motivează această întîrziere ară- tind că au existat unele condiții o- biective ca, de pildă, pămintul prea tare. Cum se explică însă că mecanizatorii care lucrează în gospodăria colectivă din Fălciu, de pildă, au reușit să execute deja arături adinei de toamnă pe 1.020 de ha, din cele 1.300 planificate. La gospodăria colectivă din Murgeni s-au efectuat, de asemenea, arături pe mai bine de 760 de ha, din cele 920 planificate. Oare acești vrednici mecanizatori au avut alte condiții ? Firește că nu.Fără îndoială că rămînerea în ur

In întrecere socialistăMecanizatorii din brigăzile I și a II-a de la S.M.T. Smeeni — raionul Buzău — au intensificat mult în ultima săptămînă ritmul arăturilor adinei Ia gospodăria colectivă „Ilie Pintilie” din Smeeni. în întrecerea socialistă dintre mecanizatori aceștia au reușit să are pină acum peste 1200 hectare, din cele 1 357 ha contractate.Mecanizatorii din brigada I,

condusă de tov. Coco Nicolae. ter- : le să-i a- cealaltăminînd de arat suprafețele ce reveneau, au trecut jute pe tovarășii brigadă.Cele mai arate pină tractoriștii Bretin și Vasile
acum lor dinmari zileleIon au fost> cătreȘtefani suprafețe ; s trecute deSamoilă,LupuC. BERESCU corespondent

Pentru mărirea suprafețeiStrăduindu-se să traducă în viață recomandările făcute în cadrul sesiunii extraordinare a Marii Adunări Naționale din aprilie a.c., cu privire la mărirea suprafețelor arabile in gospodăriile colective, colectiviștii din comuna Chilișeni. raionul Fălticeni au hotărit ca în zilele ce urmează să treacă la săparea unui canal principal șl a altora se-
SEZON TREBUIE
mă a arăturilor se datorează ritmului neîngăduit de lent cu care lucrează unii mecanizatori de la SALT. Crivești, care nu folosesc tractoarele cu întreaga lor capacitate de lucru, intră cu mare întirziere in brazdă etc. La gospodăria agricolă colectivă din comuna Dragalina. din cele 11 tractoare existente in brigadă, două n-au funcționat aproape deloc, fiind defecte ; o parte din cele considerate „în bună stare'’ au avut la rîndu-le numeroase stagnări. Așa se explică că la această unitate nu s-a executat decit abia 43 la sută din

in raionul

Birlad
•volumul arăturilor adinei planificate.Recent în raionul Birlad au căzut ploi abundente, astfel incit pămintul are suficientă umiditate. Se impune deci ca în zilele următoare, îndată ce terenul se va zvînta. să se treacă cu toate forțele la continuarea arăturilor adinei de toamnă.
FERTILIZĂRII SOLULUI 

GRIJĂ MAI MAREPentru a realiza în anul viitor recolte mari la hectar, membrii gospodăriei colective din Blăgești au încorporat sub brazdă, o dată cu arătura adîncă, 2500 de tone de gunoi de grajd, iar cei din Cîrja 1.100 tone. Sînt însă și unele gospodării colective, ca cele din comunele Ibă- nești și Unțăști unde din 780—800 de tone de îngrășăminte naturale

arabiledesecarea terenuluicundare pentru mlăștinos din satul Stirbăț, (trupul Tărnuică).Canalele vor capta apa a 3 pî- raie, astfel incit vor fi redate agriculturii peste 10 hectare pe care se vor putea cultiva legume.I. MARȚOLEA corespondent
MULT GRĂBITE
planificate, nu s-a încorporat în sol nici o tonă.Și în această acțiune este necesar ca organele consiliului agricol al raionului să ia toate măsurile cuvenite pentru ca întreaga cantitate de gunoi de grajd să fie transportată grabnic In cimp și, unde mai este □osibiL incorporată sub brazdă, o dată cu arăturile adinei.PE CÎND PLANTAREA POMILOR 7La pepinierele gospodăriilor agricole de stat Huși și Moara Grecilor am văzut zilele trecute stive mari de pomi care erau ridicați de gospodăriile agricole colective din regiunea Iași Am intîlnit insă foarte puțini delegați ai gospodăriilor agricole colective din raionul Birlad pentru a-i ridica. De ce ? Pentru că pină la ora actuală in acest raion nu s-a întreprins mai nimic pentru plantarea cu pomi a celor 600 de hectare planificate. După cum m-a informat tov. Simion Burlescu. tehnicianul viti- pomicoi de la consiliul agricol raional. pină acum s-a făcut numai... instruirea președinților și a inginerilor agronomi din gospodăriile colective cu privire la acțiunea de plantare.Dar ceea ce este mai important, a- dică această lucrare nici n-a fost începută. Ori, dacă se are în vedere că în toamna acestui an vor trebui plantați circa 140.000 de pomi, făcutul gropilor și plantatul trebuie foarte mult grăbite.Consiliile de conducere ale gospodăriilor colective, inginerii și tehnicienii agronomi din gospodăriile care au în plan să planteze pomi, au datoria să ia toate măsurile pentru grăbirea acestei acțiuni.

PETRE ZBIRLEA

IN SERĂ

(/ *ll In serele gospodăriei agricole #
li de stat din Ploiești, există șiY o parte rezervată florilor.



INVĂȚĂMÎNTUL AGROZOOTEHNIC DE MASĂ
IffîliiiniiiiMi l'l Iiifflltlllllil

ÎN PLINĂ DESFĂȘURARE

După primele
de partid, 
cursurilor 
încă din 

noiembrie.

au fost predate săptămâna trecută 
alte două lecții.

La gospodăria agricolă colectivă 
„Alexandru Sahia” din Mînăstirea

ÎN RAIONUL
OLTENIȚA

vorbă despre activi- 
două cercuri pentru 
animale cu tehnicia- 
Ion Radu.

Terminînd din vreme lucrările a- 
gricole de toamnă, consiliile de con
ducere ale gospodăriilor agricole 
colective din raionul Oltenița, la în
drumarea organizațiilor 
au trecut la deschiderea 
agrozootehnice de masă 
prima săptămână a lunii
Astfel, la gospodăria colectivă „Du
nărea” din comuna Chiselet cercu
rile și-au început activitatea pe ziua 
de 1 noiembrie cu lecția „Organiza
rea producției în marile gospodării 
agricole socialiste”. Prezența cursan
ților a fost excelentă iar interesul 
pentru noul an de învățămînt deo
sebit de mare.

Am stat de 
tatea din cele 
crescătorii de 
nul zootehnic

— Avem o prezență foarte bună 
la lecții, un frumos exemplu dindu-l 
membrii consiliului de conducere. 
Cursanților le-au fost puse la dispo
ziție rechizitele necesare. Pentru 
lecții avem o cameră specială.

— Cine sînt cuprinși în cele 2 
Cercuri zootehnice ? am întrebat.

— In primul cerc îngrijitorii de 
animale care lucrează permanent în acest sector. în cel de-al doilea cerc 
o parte din conductorii de atelaje, 
îngrijitorii de cai, membrii echipei 
de construcții precum ți un număr 
important de femei care din iarnă 
vor lucra la incubator, iar altele vor 
deveni crescătoare de păsări. La un cerc țin lecții marți și 
lalt miercuri și vineri, 
foarte buni, dornici să 
mai mult. Sînt destui 
rita lăudați. Bunăoară, 
Marin C. Velicu, 
Gherghina Călugăroiu.

La cele două cercuri zootehnice

joi. la celă- 
Am cursanți 
cunoască cit 
care ar me
lon T. Vlad, 

Marin Dobre,

au fost înființate 3 cercuri agroteh
nice și unul zootehnic. La cele două 
cercuri agrotehnice conduse de ing. 
Vlad Gheorghe, ca și la cel zootehnic 
condus de dr. veterinar Moraru Gh. 
au fost ținute de acum, primele 
două lecfii.— Cursanții sînt foarte preocupați 
de această activitate, mai ales că unele învățăminte din anii trecuți
— pregătirea terenului, asigurarea 
unei densități corespunzătoare plan
telor, buna întreținere a culturilor— aplicate in practică, i-au ajutat 
să obțină o producție de peste 1 800 
kg porumb boabe la hectar cu toate 
condițiile nefavorabile, îmi spune 
inginerul Vlad. Cursanții iau notițe, pun întrebări, sînt foarte atenți la 
predare. De mobilizare, de buna 
desfășurare a învățămîntului se 
preocupă atît tov. Chivu Stelian, 
președintele gospodăriei. Radu Radu, secretarul organizației de partid. Popa Aurica, președinta comisiei de femei, cit și brigadierii. De aseme
nea, avem săli bine încălzite și luminate, tablă... Am făcut o comandă 
prin consiliul agricol raional pentru un aparat de proiecție și diafilme. 
In acest fel, lecțiile noastre vor de-

lecții

în prag de iarnă 
la căminul cultural

veni și mai interesante și mai atrac
tive.

Dacă la cercurile conduse de spe
cialiștii agricoli lucrurile merg bine, 
organizat, cel de-al treilea cerc a- 
grotehnic, încredințat unui profesor 
din comună, nu și-a început de fel 
activitatea. Din păcate, în raionul 
Oltenița, pe lîngă cele aproape 200 
de cercuri deschise, cîțiva lectori, putini la număr, nu au finut pînă 
acum lecția de deschidere. Aseme
nea exemple înttlnim la gospodăriile colective „I. C. Frimu” din 
Frumușani, (unde nici unul din cele cinci cercuri nu și-a început acti
vitatea), „Dezrobirea"' din Gălbinași, 
ștefan Gheorghiu" din Herăști „7 
Noiembrie", din Valea Dragului, 
.jZorUe Socialismului* din Colibași ca și la cea din Plătărești.

Comitetul executiv al sfatului 
popular raional, consiliul agricol, trebuie să urmărească mai îndeaproape activitatea acelor lectori care 
nu-și îndeplinesc una din principalele lor îndatoriri pe care le au in această perioadă, ca și a consiliilor de conducere ale gospodăriilor 
colective, care dovedesc lipsă de 
preocupare pentru înrățâmîntul a- 
ffrozoozehnic de mesă.

în raionul Oltenița insă, ața cam am mai spus, imensa majoritate a 
lectorilor și-a început din vreme activitatea predind pină acum cite 
trei-patm lecții, prezența eursanți- 
lor fiind aproape pretutindeni bună. 
Asemenea exemple intilr.im la gospodăriile colective din Nana, Șol- 
danu. Coconi, Crivăț, Chiselet ți multe altele.

Discutind cu tovarășa tng. Jilă- teanu, vicepreședintele consiliului a- 
gricol raional, am aflat că lucrătorii consiliului se vor preocupa personal 
pentru ca acele cercuri ca-e au ră
mas in urmă să ajungă cu lecțiile 
la zi. De asemenea, sint așteptate 
să sosească un număr mare de diafilme și aparate de proiecție coman
date de unele gospodării colective. 
Se vor lua măsuri ca si fie prezen
tate în fața cursanților un număr cît mai mare de filme ți jurnale a- 
gricole la cinematografele sătești, să 
se organizeze schimburi de expe
riență între lectori etc. Jn anul 
viitor vor fi înființate alte 10 noi 
case-laborator care vor Îmbunătăți baza materială de propagandă agri
colă

In ceea ce privește manualele tipărite în sprijinul învățămîntului 
agrozootehnic de masă, consiliul a- 
gricol raional trebuie să dea îndru
mări per.tns folosirea acestora eu 
cea nuri mare eficacitate, deoarece

C. LUCL4X

Intîlmrile actorilor cu spectatorii au devenit în zilele noastre ceva obișnuit. Asemenea întîlnire a a- vut loc recent și în comuna Bor- lești, raionul Bu- huși, cu actorii Teatrului de Stat din Bacău, care le-a prezentat piesa „îndrăzneala" de Gh. Vlad.

La căminul cultural din satul Slatina Timișului, raionul Caransebeș, toate pregătirile în vederea perioadei de iarnă au fost terminate. Astfel, prin grija sfatului popular comunal a fost adusă cantita* tea de 20 metri steri lemne de foc; în sala de spectacole sînt instalate patru sobe de teracotă, ușile șî geamurile au fost revizuite. Conci'uce- rea căminului a întocmit cu grija planul de activitate pentru perioada de iarnă. De pildă, formațiile ar- tistice, în cadrul cărora sînt încadrați pînă acum peste 100 de artiști amatori, și-au început de cîteva Zile repetițiile. Corul dirijat de tovarășul Grigore Banda, se găsește în prezent la a treîa repetiție, iar membrii cercului ’de artă dramatică au început primele repetiții la piesa „Meci la Chlțăoani". De asemene^^ colectivul de creație a terminat tex^J tul pentru brigada artistică de a- gitație cu tema „Așa-i la noi".Totodată la căminul cultural sînf organizate activități zilnice:de calcul, jurnale vorbite, seri distractive pentru tineret și altele. A- vînd în vedere că în această toamnă locuitorii satului Slatina Timișului vor trebui să planteze circa zece mii’ de pomi fructiferi, căminul cultural a organizat recent un jurnal vorbit pe tema „Cum se fac plantațiile de toamnă", la care au participat peste 70 de săteni. Interesant s-a dovedit a fi și jurnalul pe tema „Cum se păstrează pe timp de iarnă baza furajeră". LN. PlRVU W- corespondent

seri

Se extinde
rețeaua 
electrică e-

PRINTRE ELEVI
Numărul comunelor și satelor lectrificate de către întreprinderile Ministerului Minelor și Energiei Electrice, in primele 10 luni din a- cesț an. este de peste 400.O dată cu introducerea luminii electrice in sate, au fost electrificate și peste 100 de gospodării a- grimle de stat și numeroase gospodării agricole colective. Extinderea rețelei electrice în mediul rural permite folosirea pe scară mai largă a curentului electric La acționarea diferitelor mașini-unelte din atelierele mecanice, instalațiilor de mnlgere a vacilor, tocătorilor de nutrețuri, utilajelor pentru irigat, pentru treierat, la transportul furajelor etc.în gospodăriile agricole colective din Bod. Hărman, Hălchiu, Feldioa- ra și din alte comune și sate din regiunea Brașov furajarea rațională a vacilor și mulsul mecanic au făcut ca producția de lapte să crească cu 15—20 la sută, iar condițiile igienice s-au îmbunătățit simțitor. Folosirea pompelor acționate electric, care trimit apa în bazinele ce alimentează adăpătoarele automate ale unor ferme zootehnice, au permis. de asemenea, ușurarea muncii și eliberarea a numeroși muncitori care sint folosiți acum in alte sec-

la Centrul 
mers încă

La centrul școlar3

agricol Ciacova

turale — 78,7 hectare, finețe —
22,50 hectare, păduri — 4,39 hectare, 
iar clădirile, parcul etc., ocupă pes
te 30 de hectare.

...Clopoțelul sună; ing. Efrim a 
intrat la oră.

★
Directorul Centrului școlar agri

col Ciacova, ing. zootehnic Nicolae 
Baciu, mă conduce binevoitor prin 

curtea școlii. La 
marginea loturi
lor experimentale, 
mai mulți elevi 
fac roată în jurul 
unor mașini. Aici, 
ing. Alexandru 
Munteanu are oră 
de lucrări practi-

din anul I Agricultură, 
am vizitat dormitoa- 
și sala de mese, care 
bine aranjate, iată-ne 

„Organizarea în-

Noi lacuri 
de acumulare a apei

La gospodăria colectivă din Stoenești. regiunea Oltenia. tnvăUatEtnl agrozootehnic se desfășoară din plin. Iat-o pe ingtnen r~f îwti» Dădn- lescu explicînd cursanților. la una din lecții, schema de organizare a teritoriului gospodăriei-
Foto : D. CONSTANTINESCU

62 de cercuri si
30 de cicluri de conferințe

O dimineață cețoasă de toamnă. 
Trenul gonește de o oră pe cîmpia 
bănățeană. în sfîrșit, se oprește în 
gara Ciacova.

Dar de la gară și pînă 
școlar agricol mai e de
4 km. Izolaț în largul cîmpiel, în
tre Ciacova și Ghilad, la „umbra” 
unei fîșii de pădure, se găsește Cen
trul școlar, pepinieră de cadre ca
lificate pentru a- 
gricultura noastră 
socialistă.

Un elev mă 
.onduce binevoitor 
la cancelaria pro
fesorilor.

— Aș dori să 
vorbesc cu tov. di
rector, m-am adresat tovarășului pe 
:-re l-am găsit citind în cancelarie.

— Nu-i aici, e prin secții. Dar 
dacă aveți ceva de discutat, puteți discuta și cu mine, eu sînt directo
rul de studii, zise el.

Așa l-am cunoscut pe inginerul a- 
gro-om Nicolae Efrim, care se pre
gătea să intre la clasă pentru a 
preda o lecție de topografie. Pînă 
la venirea directorului, el m-a in
format că aici funcționează trei școli (școala tehnică agricolă, școa
la tehnică veterinară și școala teh
nică de maiștri anii II și III in li

chidare) cu un efectiv de 325 elevi 
care în majoritatea lor sînt fii de 
țărani colectiviști.— După cum ați văzut, a conti
nuat inginerul agronom Nicolae E- 
frim, noi sintem aici cam izolați, 
dar avem tot ce ne trebuie pentru buna desfășurare a procesului de învățăm int. Pentru practica elevilor. 
Centrul școlar dăpooe de o snprn- 
■ztâ de ăKjf hectare dto care tn- bu 264 hectare, peprwieri, pomi și uoezî aproape 3 hectare, pășuni na-

ce cu elevii
...După ce 

rele, clubul 
sînt foarte 
asistînd la lecția : 
treprinderilor socialiste”, ținută de 
ing. Alexandru Munteanu la clasa a 
III Agricultură. Elevii Irina Pitas și 
Slavco Marcovici dau răspunsuri 
excepționale primind nota maximă, 
în timp ce Cecilia Dan este notată 
cu 9.

...Cadrele didactice de la Centrul 
școlar agricol Ciacova merg aproa
pe în fiecare duminică în sate și 
comune, în mijlocul țăranilor colec
tiviști, dîndu-le prețioase îndrumări 
in legătură cu munca în gospodăria 
colectivă. Deosebit de aceasta, mul
te cadre didactice de la Centrul 
școlar agricol Ciacova sînt lectori la diferite cursuri agrozootehnice, 
venind astfel tot mai mult in spri
jinul colectiviștilor, în lupta pentru 
sporirea producției vegetale și animale, pentru continua dezvoltare a 
gospodăriilor colective.DORU BLAJ

Pentiu alimentarea cu apă a zonelor secetoase din regiunea Argeș s-a continuat în acest an acțiunea de creare a unor lacuri de acumulare. Pe valea Mozacu a fost a- menajat un lac în suprafață de 70 ha. cu un volum de 1.850.000 m.c de apă. Tot în acest an au fost construite lacuri pe valea Oboga, valea Neajlovului și valea Uștiu- beiului. Cu apa din aceste lacuri pot fi irigate circa 1.000 ha terenuri. Totodată, gospodăriile colective din comunele învecinate pot dezvolta piscicultura și creșterea păsărilor de apă.Pe marginea lacurilor se vor face plantații de răchită pentru confecționarea coșurilor necesare sectorului pomiviticol, mult dezvoltat în regiune.După aprecierea specialiștilor, investițiile făcute pentru amenajarea acestor lacuri se pot amortiza în decurs de 2-3 ani de la darea lor în exploatare.în regiune vor începe în curind lucrările pentru amenajarea a încă două lacuri pe văile Gligânelului și Teleormănelului, în suprafață de 20 ha.
Alte cercuri și-au inceput activitateaȘi _ . agricole colective comunele Năvodari, la G.A.S. regiunea și-au început activitatea cercurile învățămîntului agrozootehnic de masă.Astfel, de pildă în cursul zilei de vineri 16 noiembrie, la G.A.S. Ovidiu s-au deschis toate cele patru cercuri: 2 cercuri legumicole (unul la secția Mamaia-sat, altul la secția Ovidiu), un cerc zootehnic și un cerc cu mecanizatorii. Aceste cercuri sînt frecventate de 150

în gospodăriile din Și Și dinOvidiu precumOvidiuDobrogea,
cursanți Lectorii tint ingineri din gospodărie.Joi 15 noiembrie, s-au deschis cursurile și la cele trei cercuri unul agrotehnic, altul legumicol și unul zootehnic, de la gospodăria colectivă din Ovidiu. Deschiderea a fost făcută în cadru festiv. Încă de la prima lecție cursanții și-au luat notițe cu a- tenție. Ei au primit cărți și rechizite.Tot în aceeași zi s-au deschis cursurile agrozootehnice și la gospodăria agricolă colectivă din comuna Năvodari Aici func- Îionează două cercuri, n rîndul cursanților

se află cei mai vrednici colectiviști, care au participat cu regularitate la muncile gospodăriei cum ar fi: Marin Stotan. Chiru Nicolai, Deca Ioan, Uță Victoria, Samoilă Dida. toți din brigada de cimp, precum și Savu Rada. Bondoc Cornel, Mustățea Mihai, fruntași în sectorul zootehnic al gospodăriei. Ei au ascultat cu atenție expunerea primei lecții făcută de lectorul cercului, ing. agronom Pintilie Mircea.RAHIIA TRANDAFIRcorespondent

In vederea ridicării nivelului de cunoștințe al colectiviștilor, pentru ea ei aă obțină recolte și producții tot mai mari. în gospodăriile agricole colective din raionul Săveni, regiunea Suceava, au foct organizate 62 de cercuri de 3 ani care cuprind 3 200 de cursanțt Dintre aceștia, peste 2.500 de colectiviști vor urma Ia cercurile de cultură a plantelor de cimp. iar ceilalți la cercurile de creștere a animalelor și cercurile legumicole.Cursurile sînt conduse de 28 de ingineri agronomi, 5 medici veterinari și 29 de tehnicieni.Pină la această dată au avut loc ședințele de deschidere, iar în marea majoritate a cercurilor s-au predat cîteva lecții.Cu țăranii colectiviști necuprinși Ia invățămîntul agrozootehnic cu durata de 3 ani s-au organizat 30 de cicluri de conferințe.Consiliul agricol raional și comitetul de cultură și artă urmăresc cu deosebită grijă pregătirea agrozootehnică a țăranilor colectiviști din satele raionului.

NUUME^Q:

IIIUiH
centrale de apicultura 

și sericicultură

G. BURAC corespondent
PE SCURT

la grîu și legumelor

• Zilele acestea la Casa A- gronomului din Timișoara a avut loc un schimb de experiență Ia care au luat parte peste 80 de ingineri agronomi și zootehnici, medici veterinari, lectori ai învățămîntului agrozootehnic de masă. Cu a- cest prilej au fost făcute expuneri despre organizarea învățămîntului agrozootehnic de masă. De asemenea, unii lectori au arătat din experiența lor la predarea lecțiilor. Totodată, cadre de specialiști de Ia unitățile agricole socialiste din Bulgăruș, Cărpiniș, Le- nauheim, Macea și altele, au arătat metodele agrotehnice aplicate pentru obținerea de producții sporite porumb, cultura timpurii etc.• învățămîntul

O importantă lucrare în domeniul

BĂNEASA

creșterii animalelor

• Invățămîntul agrozootehnic de masă s-a deschis și in cele 6 gospodării agricole de stat din raionul Agnita. Cursurile celor 10 cercuri agrotehnice și 12 zootehnice sînt urmate de aproape 700 de muncitori.• Pentru ca demonstrațiile practice din cadrul celor 4 cercuri: mecanizare, zootehnic, avicol și viticol ale învă- țămîntului agrozootehnic de la gospodăria agricolă de stat Buziaș, regiunea Banat, să aibă eficacitate în rîndurile cursanților, conducerea gospodăriei a asigurat pentru cercuri un bogat material didactic: exponate de plante, mulaje, afișe, planșe.

In Editura Agro-Silvică, a apărut recent lucrarea „Creșterea porcilor" de prof. dr. V. Gligor, dr. A. Radu și dr. I. Iordănescu. Lucrarea cuprinde 652 pagini, cu 116 figuri în text și 152 tabele explicative, sinte- tizînd într-o expunere clară, cu a- jutorul a numeroase exemple din activitatea practică, tot ceea ce este mai nou în domeniul creșterii porcinelor.Autorii s-au străduit și au reușit să prezinte printr-o sistematizare bine întocmită a materiei, cunoștințele actuale din domeniul creșterii porcilor, bazate pe cele mai mari cuceriri ale științei, pe cercetările științifice efectuate în parte la noi în tară chiar de autori, cît și pe practica unităților agricole socialiste fruntașe din tara noastră.Deși scrisă la un nivel științific înalt, lucrarea se adresează nu numai specialiștilor și tehnicienilor cu pregătire superioară ci și cadrelor cu pregătire medie și chiar maselor largi de îngrijitori calificați care lucrează în această ramură. Lucrarea poate servi ca material documentar bogat pentru specialiști, cercetători științifici și pentru studenții facultăților de medicină veterinară din țară. în acest fel, volumul „Creșterea porcilor" reușește să răspundă tuturor cerințelor producției, cît și celor legate de formarea și perfectionarea cadrelor de specialitate.Lucrarea cuprinde pe lîngă capitolele introductive tratînd despre o- rigina și evoluția speciei porcine, exteriorul porcilor și rasele de porci

din R.P.R. și din alte țări; cele mai importante metode de creștere și de selecție a porcilor de reproducție și de hrănire normată în raport cu producția a diferitelor categorii de porcine.O importantă deosebită se acordă diferitelor sisteme de îngrășare a
Ce să citim

porcilor, tipurilor de adăposturi pentru porci precum și întreținerii lor igienice.Ținînd seama de încheierea colectivizării agriculturii noastre cit și de faptul că în gospodăriile agricole colective există condiții deosebit de favorabile pentru dezvoltarea creșterii porcilor, autorii lucrării au consacrat un capitol special economiei și organizării creșterii porcilor în unitățile noastre agricole socialiste,De asemenea, lucrarea cuprinde cîteva capitole tratînd despre anatomia și fiziologia porcului și despre prevenirea și combaterea bolilor mai frecvente la specia porcinăO mențiune specială trebuie făcută pentru capitolul „Aprecierea carcaselor", care prezintă o deosebită importantă în prezent, fiind criteriul cel mai modern folosit astăzi în selecția porcilor din tipul de carne.Ținînd seama de faptul că una din sarcinile de bază prevăzute în Directivele celui de al III-lea Congres

al P.M.R., este producerea cărnii, care pînă în anul 1965 va trebui să ajungă la 1,7—1,8 milioane tone greutate vie, iar din aceasta circa 900.000 tone vor trebui să fie carne de porc, putem aprecia lucrarea „Creșterea porcilor" ca o valoroasă contribuție pentru îndeplinirea a- cestei sarcini.Demnă de remarcat este poziția fermă a autorilor în explicarea și elucidarea unor probleme, ca de exemplu : problema porcului Bazna, rentabilizarea gospodăriilor agricole colective, stabilirea numărului de porci care trebuie îngrășați de la o scroafă etc.Bazafi pe rezultatele bune obținute în mod experimental și pentru a promova creșterea și îngrășarea porcilor în gospodăriile agricole colective, autorii recomandă folosirea unor metode avansate, ca, de exemplu, sistemul de creștere și îngrășare în flux continuu, care de altfel a și început să se extindă în multe G.A.C., fiind mult apreciat de acestea.Recomandăm această valoroasă lucrare, care a îmbogățit recent literatura tehnică de specialitate din tara noastră, ca un ghid prețios pentru toti cei ce lucrează în zootehnie și se preocupă de creșterea, îngrijirea și îngrășarea porcilor.Dr. NICOLICIN SV. adjunct al secției de creșterea animalelor din Consiliul Superior al Agriculturii

In țara noastră, apicultura — alături de celelalte ramuri ale agrîcultu rii — a luat și ia o tot mai puternică dezvoltare. Ea este socotită ca o ramură importantă nn numai pentru cant itățile sporite de ceară și miere pe care le furnizează, ci și pentru foloasele ce le aduc albinele la polenizarea culturilor agricole.La dezvoltarea a- 7 cestei ramuri, c i importantă contri- : buție aduce și Stațiunea centrală de apicultură și sericicultură de la Băneasa. Stațiunea centrală și bazele sale experimentale — dotate cu 1500 de familii de albine — efectuează cercetări științifice legate de creșterea producției apicole. Aici se află o pepinieră de mătei șl se asigură fagurii artificiali pentru toată țara.Cercetătorii stațiunii își îndreaptă atenția îndeosebi asupra ridicării producției de miere — marii pe fiecare familie de albine, îmbunătățirii populațiilor de albine prin selecție, mărindu-se astiel productivitatea lor. Numai în anul acesta stațiunea livrează stupinelor din țară 4.000 de mătei.Pe baza unor studii și observații aprofundate au fost elaborate metode de întreținere diferențiată a familiilor de albine pe zone caracteristice, ținîndu-se seama de timpul de cules și particularitățile acestuia.în sectorul bazei melifere. cercetările stațiunii an fost orientate spre stabilirea valorii principalelor plante melifere : salcim. tei. smeriră etc.; s-a urmărit stabilirea timpului de cules în diferite zone naturale din țară, alcătuindu-se harta meliferă a R.P.R. în care sînt prevăzute masivele melifere de interes republican și regional. S-a stabilit, de asemenea, acțiunea albinelor asupra polenizării culturilor de floarea-soarelui, pomi ele., în vederea obținerii unui spor însemnat de producție la ha. Așa, de pildă, s-a stabilit că prin folosirea albinelor la polenizarea florii-soare- lui, se realizează un spor de producție la semințe de 35,2Apicultorii au crezut că matca este hrănită nii doar cu mierea pe picultor o Iasă în faguri și că produ-
Ia sută.multă vreme în timpul ier- care orice a-

sul glandular — lăptișorul de matcă — este folosit doar în perioada cînd matca depune ouă sau pentru alimentarea puietului. Cercetările atente și îndelungate au arătat că și iarna albinele lucrătoare continuă să servească mătcii produsul lor glandular. Aceasta înseamnă că nu este nevoie de o cantitate prea mare de rezerve pentru hrana mătcii în timpul iernii și nici de un număr de 7000-8000 de albine lucrătoare, cite sînt într-o familie, ci de numai 60-70. Cu restul, se poate crește un număr de matei de rezervă. Inginerul Nicolae Foti și-a asumat sarcina rezolvării practice a acestei probleme. El a construit un fel de cușcă din mase plastice, ceva mai mare decît trei culii de chibrituri, prevăzută cu un capac mobil, perforat pentru aerisire, și cu un rezervor de 100—150 grame de miere. Pe peretele din fund al cuștii a fixat o bucățică de fagure. închisă în această cușcă, împreună cu 60—70 albine lucrătoare, matca iernează tot atît de bine ca în ghemul din stup. La fiecare treizeci de zile, albinele lucrătoare, ale căror glande secretoa- re de lăptișor se uzează, sînt înlocuite cu altele.Iernarea în dă inițiată și oară de către sa, a rezolvat gă de probleme : prețul de cost al iernării unei mătei a scăzut de la 200 lei la 12—16 lei.Probleme importante sînt studiate și în laboratorul pentru prevenirea și combaterea bolilor la albine și îndeosebi boala numită nosemoza, care atacă atît albinele lucrătoare adulte, cit și mătcile.Pînă nu de mult, achizitorii de mătei susțineau că — în vederea eli-

afara ghemului, msto- aplicată pentru prima Stațiunea de la Bănea- practic o serie întrea-

minării surprizelor nosemozel — să fie sacrificate cîteva mătei și supuse analizei. La Bălieasa s-a pus la punct și se aplică o metodă mai țin costisitoare șl mai eficace. I’rb.-W' tr-un examen de cîteva secunde se stabilește dacă mătcile sînt infestate sau nu. Pe de altă parte s-a stabilit că întrucît nosemoza nu se manifestă la toate albinele însoțitoare a mătei- lor, albinele lucrătoare nu trebuie sacrificate.Pentru protejarea stupinelor, nici un biostimulator apicol și nici un produs împotriva dăunătorilor agricoli nu este pus în circulație pînă ce stațiunea nu și-a dat avizul dacă ei sînt sau nu dăunători albinelor. Unitățile deținătoare de stupi sînt a- nunțate să-și retragă pe o perioadă corespunzătoare familiile de albine din zonele supuse unor boli.
★In fața Stațiunii centrale de Ia Bă- neasa stau sarcini multiple. Studiind planul tematic de cercetare pe anul 1963 îți dai seama că cercetătorii și-au propus să rezolve probleme foarte importante care să contribuie la sporirea producției. Iată doar cîteva teme : sporirea productivității populațiilor de albine prin selecție; experimentarea metodelor de însă- mînțare artificială a măteilor; stabilirea sortimentului de plante meli- îere valoroase și selecția acestora în vederea sporirii producției de nectar ; elaborarea de procedee pentru îmbunătățirea calității fagurilor artificiali.Introducerea în producție pe scară largă a rezultatelor cercetătorilor stațiunii, a experienței apicultorilor fruntași, va contribui Ia dezvoltarea creșterii albinelor în țara noastră.MARIN TUDOR
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Orezul dă producții mari 
pe soluri sărăturoase

La G. A. S. Cornățel

Realizări bune în creșterea porcilorCunoscînd avantajele economice pe care Ie oferă creșterea și îngră- șarea porcilor, gospodăria noastră a dezvoltat mult în ultimii ani ferma de porcine. în prezent în cadrul a- cestei ferme avem 800 de scroafe de reproducție, peste 3.000 de purcei sugari și un mare număr de tineret 
și porci la îngrășat. Pentru toate categoriile de porcine s-au asigurat 
adăposturi luminoase, fără curențl, călduroase iarna și răcoroase vara. 
Adăpostirea scroafelor a fost făcută pe categorii, începînd din perioada premergătoare montei pină după fătare.Multă atenție se acordă și hrăni- 
rii animalelor. Furajarea purceilor, de exemplu, începe la 6 zile după 
fătare. Hrana le este dată în separatoare amenajate special în acest 
scop. O dată cu începerea furajării se trece și la dirijarea suptului, 
purceii fiind lăsați scroafelor numai în anumite ore.Rația purceilor sugari se compune din : orz 40 la sută, porumb 25 la sută, ovăz 15 la sută, mazăre 8 la sută, tărîțe 6 la sută, făină de sînge 5 la sută, făină de oase 1 la sută. Furajele, fiind măcinate se dau uscate in jgheaburi compartimentate. Prin folosirea furajeior uscate se

In legumicultura

500.000 de lei 
peste prevederile planuluiGospodăria agricolă colectivă „Ilie Pintilie" din comuna Fărcașele, raionul Caracal, împlinește 12 ani de activitate. în perioada care a trecut, gospodăria a obținut succese importante pe calea măririi producției, s-a consolidat puternic, economic și organizatoric, iar nivelul de trai al colectiviștilor a crescut mult. Alături de celelalte sectoare de producție — cultura cerealelor, creșterea animalelor, cultură plantelor tehnice — colectiviștii se ocupă și cu legumicultura.Avind la dispoziție apa ca factor principal în obținerea producțiilor mari, consiliul de conducere (președinte Dumitru Stanciu) s-a preocupat cu grijă de valorificarea prin irigație a unei mari suprafețe de teren. La început colectiviștii s-au arătat neîncrezători în reușita acțiunii, mai f. fries că amenajarea unei suprafețe . mari pentru irigare însemna un volum ■*.nsemnat de muncă. Organizația de partid, consiliul de conducere, le-a arătat ce mari avantaje vor avea de pe urma acestor terenuri. In ultimii ani gospodăria a amenajat pentru sistemul de irigare prin brazde 300 de ha. Orientîndu-se spre o folosire justă a acestor terenuri, colectiviștii le-au cultivat cu porumb boabe, porumb siloz, sfeclă de zahăr, borceag masă verde și altele. Grădina de legume a ocupat anul trecut 43 de ha care au adus gospodăriei un venit ^Aănesc de aproape 1.000.000 de lei.eficiența economică ridicată a legumelor a determinat pe colectiviști să extindă în acest an grădina de legume la 75 de ha din care 30 de ha cu roșii timpurii iar restul cu ceapă, morcovi, varză, vihete. Planul de producție al gospodăriei prevede obținerea din valorificarea produselor legumicole a unui venit bănesc de 1.300.000 de lei.Executînd la timp și în bune condiții lucrările agrotehnice cerute de legume, gospodăria a obținut Tezultate bune. Bunăoară, de pe cele 30 ha cultivate cu roșii, producția dobîndită a fost de 20.000 kg la ha.— Cum ați izbutit să ajungeți la această recoltă frumoasă — l-am întrebat pe tov. Gh. Miculschi, inginerul colectivei.— Se știe că irigația aplicată rațional și îmbinată cu o agrotehnică superioară duce la dobîndirea producțiilor dorite. Ori, colectiviștii legumicultori au acumulat experiență în acest domeniu. Menționez faptul că majoritatea colectiviștilor care lucrează în acest sector au urmat cursurile agrotehnice Ia cercul de legumicultură unde au învățat tainele culturilor irigate. Ei știu cind se udă plantele, cantitatea de apă necesară, cum trebuie întreținute culturile în timpul vegetației. La cultura roșiilor am folosit soiul 10 x Bizon. Pregătirea terenului s-a făcut în cele mai bune condiții (arătură adîncă de 32—35 cm, încorporarea a cite 15 tone gunoi de grajd la hectar) iar

Din lipsa de interes a consiliului de conducere, la gospodăria 
agricolă colectivă „Unirea" din comuna Gostinari, raionul Oltenița, se 
întîrzie acoperirea grajdului pentru vaci.

t,— Dacă ei nu se gîndese să-l termine..,

nut rezultate bune. Astfel, în primele 10 luni ale acestui an la categoria de porci sub 30 de kg s-a reali- j zat un spor zilnic de creștere în , greutate de 373 g cu numai 4 U.N\ față de 260 g planificat cu 5 U-N. pentru un kg de spor. La porcii puși la îngrășat s-a realizat un spor mediu de creștere de 659 g zilnic cu 4 U.N. față de 480 g cn 5 U.N. eît 1 era planificat.De remarcat că în acest an numărul mediu al purceilor pe cap de scroafă a fost de 9,1 la sută la o fătare, iar greutatea medie la Înțărcare a ajuns la 19,150 kg. In cadrul întrecerii socialiste ce se desfâșoa- * 1 ră intre îngrijitori cele mai bune rezultate au fost obținute de către tov. Maria Mincu, care lucrează la ! maternitatea de scroafe și care a ‘ reușit să înțarce purceii la o greutate medie de 19,800 kg. Rezultate aproape la fel de bune a obținut și tov. Marin Pătulea. La ; riadul lor îngrijitorii Constantin Eftimescu și Constantin Via- | da au reușit să obțină Ia categoria tineret porcin sub 30 de kg, un spor de creștere mediu zilnic de 495 g față de 260 g planificat La îngră- șătorie s-a evidențiat in mod deosebit tov. Călin Marin, care a obținut la animalele pe care le îngrijește un spor de creștere zilnic în greutate de 1150 g și tov. Constantin Cazacu care a realizat un spor de 970 g față de 480 g planificat. Merite deosebite în rezultatele obținute în primele 10 luni ale anului revin și brigadierului Florea Zamfirache, care s-a a- chltat cu cinste de sarcinile ce-i revin.

preîntîmpină apariția enteritei, maladie nespecifică, dar cu urmări grave prin debilitarea pe care o provoacă purceilor și procentul mare de mortalități.în gospodăria noastră furajarea 
porcilor sub 30 de kg se face de 4 ori pe zi. în rațiile întocmite pen
tru această categorie de porci se administrează 35 la sută porumb, 31 la 
sută orz, 10 la sută ovăz, 8 la sută mazăre, 6 la sută șrot cernut, 7 la 
sută tărîțe, 2 la sută făină de singe,1 la sută făină de oase.Am constatat că iarna, ca urmare a frigului care reduce pofta de mîn- care, cantitatea de furaje consumată de porcine este mai redusă. In a- ceastă perioadă furajarea porcilor se face mai ales cu hrană uscată, pe care o consumă cu multă poftă. Ne- fiind umectată hrana nu mai îngheață în jgheaburi, înlăturindu-se astfel și risipa. Noi aplicăm sistemul de furajare uscată în tot timpul iernii atit la porcii puși la îngrășat, la scroafele gestante, cit și la vieri. Cit privește apa, in timpul iernii a- ceasta se dă încălzită.Prin îngrijirea și furajarea rațională a porcinelor, înlăturarea pierderilor pricinuite de mortalități și epizootii, gospodăria noastră a obți

semănatul în răsadnițe între 1—10 februarie. Intre 1—15 martie am făcut repicatul la distanța de 8 cm x 8 cm. Prevenirea bolilor și dăunătorilor s-a făcut prin stropiri cu zeamă bor- deleză în concentrație de 0,3 la sută. Plantarea în cîmp a răsadurilor viguroase și bine călite a avut loc între 29 aprilie—8 mai, adăugind la fiecare cuib 400 gr mraniță, In timpul vegetației le-am copilit și apoi cîrnit. După plantare și pînă la fructificare s-a aplicat irigatul de 3 ori. Puse pe șpalier roșiile ati crescut mari și frumoase.Inginerul gospodăriei colective din Fărcașele n-a trecut cu vederea faptul că rigolele au fost efectuate mecanizat, cu cultivatorul, lucru ce a dus la ușurarea muncii colectiviștilor și la scurtarea timpului de plantat. Muncind cu hărnicie, colectiviștii din Fărcașele au realizat însemnate venituri bănești. Așa după cum reiese din scriptele contabilității, pînă la data de 1 noiembrie, din vînzarea produselor grădinii de zarzavat s-au încasat 1.800.000 de lei, deci mai mult cu 500.000 de lei față de prevederile planului de producție.în dorința de a dobîndi producții și mai mari, colectiviștii și-au propus pentru anul 1963 schimbarea actualului sistem de irigare prin brazde, cu udarea prin aspersiune. în ^prezent lucrările de amenajare a terenului sînt în toi. Se refac pantele, se fac canale în săpătură iar O.R.I.F.-ul execută măsurătorile respective. De asemenea, tot în acest scop gospodăria a cumpărat 4 moto-pompe și 5 as- persoare.
Ing. ADELA CUMPÂNAȘU

EUGEN GOMĂNESCU ing. zootehnic șef la G.A.S. Cornățel, raionul Titu
Preocupări in sectorul 

zootehnicSectorul zootehnic al gospodăriei agricole colective ,,Valea-Buzăului“, comuna M. Kogălniceanu, raionul Făurei, s-a dezvoltat mult anul a- cesta. Pentru asigurarea cu adăposturi a numărului sporit de animale, consiliul de conducere al gospodăriei a luat din vreme măsuri pentru procurarea materialelor de construcții necesare, în bună parte pe plan local. Printre acestea se numără și confecționarea a 150.000 de cărămizi, la un preț de cost scăzut. Cele 2 grajduri a cite 80 de bovine, complexul porcin în flux continuu a 1.500 capete, saivanul, (construcții planificate pe 1962) au și fost date în folosință. Pentru a- sigurarea cu apă a animalelor, colectiviștii au construit 3 fîntîni. Din veniturile bănești realizate prin valorificarea pe bază de contract cu statul a produselor zootehnice, gospodăria a putut cumpăra o moară cu ciocănele și o tocătoare de nutreț.în anul 1963 colectiviștii din Valea- Buzăului au hotărîț să introducă mecanizarea la unele lucrări din sectorul zootehnic. Fruntași la lucrările de construcții sînt colectiviștii Mihai Gingaraș, Apostol Tricaș, Ion Roșu, Gh. Paraschiv.
★Organizîndu-și bine munca și colectiviștii din comuna Raeovița, raionul Făurei, au realizat construcții zootehnice trainice și ieftine.La grajdul pentru bovine bunăoară,

Gospodăria agricolă de stat din Ceala, regiunea Banat, îngrașă și livrează anual statului mii de porci. La ferma de porcine a a- cestei unități, așa cum se vede în fotografie, aducerea furajelor, e- vaeuarea gunciu- lui de grajd și alte lucrări se j fac mecanizat.

Intensifica 
acțiunea 

de merinozare 
a oilorîn ultima vreme, în cadrul celor ! 67 gospodării agricole colective din | raionul Vînju Mare s-a trecut la 

organizarea acțiunii de merir.ozare j a oilor. In acest scop, s-au infiin- I 
țat 14 stațiuni de însămînțări artifi- ! 
riale și 12 puncte de insămințări I 
artificiale pentru ovine.

Pe lingă Casa Agronomului din | 
Craiova au fost școlarizați 26 opera- . tori pentru insămințări.

Pentru cele 14 stațiuni de insămin
țări artificiale s-au procurat berberi I 
Merinos de Palas ți aparatură spe- 1 ciulă necesară insămințării oilor.

S-au insămințnt artificial toate cele I 76.000 capete oi planificate. In a- | 
ceasta acțiune merită a fi evidenția- l 
te gospodăriile agricole colective din 
Gruia, Vtnjuleț, Gogoși, Pristol, Iz- j 
poarele. Balta Verde.

O activitate susținută s-a desfă- ’ șurat in cadrul stațiunilor de însă- ' 
mințări artificiale din Bălăcița, Re
cea ți Almăjel.

In această perioadă, personalul 
sanitar-veterinar de la circumscrip
ții a ajutat temeinic gospodăriile co
lective din raza lor de activitate. 
Merite deosebite au în această acțiu
ne tov. medic veterinar Teodor Mi- 
truț, de la circumscripția Rogova- 
Vinjuleț, tehnicianul veterinar Da
niel Bucă, de la circumscripția Bă
lăcița și medicul veterinar Ion Dia- 
conescu, de la circumscripția Pun- 
ghina. ing. I. PERȘLNARU corespondent

construit din paiantă și acoperit cu țiglă s-aii economisit 150 000 de lei. De asemenea, confecționarea pe plan local a 150.000 de cărămizi folosite la construcția complexului porcin în flux continuu și a halei de păsări cu o capacitate de 5.000 de capete, a dus la realizarea unor însemnate economii bănești. Tot în anul acesta harnicii colectiviști au ridicat peste prevederile planului un saivan.La executarea lucrărilor de construcții s-au evidențiat: Ghițu Nedel- cu, șeful echipei de construcții, Bivo- laru Tudorache, Danciu Dediu și alții.
PETRE VERIGA corespondent

Mai mulți cititori ai ziarului nostru s-au adresat redacției cu rugămintea de a publica un articol mai amănunțit despre activitatea comisiilor de revizie. Le satisfacem dorința prin publicarea articolului de față.Participarea maselor de colectiviști Ia continua consolidare și dezvoltare a avutului obștesc din gospodăriile colective, la buna lui gospodărire, iși găsește expresia și in controlul pe care ele îl exercită a- supra bunului mers al G.A.C., asupra integrității avutului obștesc.In acest scop, potrivit statutului gospodăriilor agricole colective, adunarea generală a membrilor colectiviști alege un organ de control obștesc : comisia de revizie. Aceasta poate aduce, prin verificările pe care le face, o contribuție importantă Ia buna gospodărire, apărarea avutului obștesc, prevenirea risipei, a cheltuielilor neeconomicoase.Acum, în preajma încheierii anului financiar in gospodăriile agricole colective, comisiile de revizie trebuie să aducă un aport deosebit la verificarea existenței bunurilor, trebuie să analizeze darea de seamă anuală și să prezinte concluzii asupra activității gospodăriei pe întregul an. Cu ocazia încheierii lucrărilor de sfîrșit de an și pentru întocmirea reală și în bune condiții a dării de seamă anuale, organele de revizie trebuie să ia parte activă la operațiunile de inventariere și să verifice pe teren toate mijloacele de care dispun gospodăriile colective, să examineze starea acestor mijloace și să stabilească dacă ele corespund

Activitatea comisiilor de revizie din gospodăriile colective

Sporirea producției de orez să poate face atit prin extinderea culturii pe suprafețe nou amenajate, cit și prin ridicarea producției la hectar, ca urmare a aplicării uhei agrotehnici avansate.în condițiile existenței unui sistem corect de evacuare-drenaj, cultura orezului valorifică cu rezultate bune terenurile sărăturoase, terenuri pe care celelalte plante de cultură dau producții minime, sau, sînț chiar neproductive. Datorită specificului său de cultură, orezul poate să cteăscă și să dea producții mari pe astfel de soluri, âmelio- rînd solul prin spălările ce se fac, și readucîndu-1 în circuitul agricol. (Trebuie știut însă că introducerea culturii orezului pe terenuri fără posibilități de evacuare a apelor și pe terenuri salinizate, lipsite de drenaj, duce la sărăturarea solului sau la accentuarea sărăturării lui inițiale.)Laboratorul de cultura orezului din Institutul de cercetări pentru cereale și plante tehnice, în colaborare cu secția de pedologie a I.C.C.A. a inițiat, începînd din anul 1959, cercetări privind ameliorarea solurilor sărăturoase și modul de Cultură a orezului pe terenuri salinizate la G.A.S. Bertești, din incinta îndiguită Călmățui-Gropeni. Cultivarea parcelelor s-a făcut după ce in prealabil au fost asigurate măsuri pedo-ameliorative pentru combaterea salinizării solului. Rezultatele experimentale obținute au arătat că acolo unde în anii trecuți nu se obțineau decît 400—800 kg orez la hectar, în urma aplicării pe același teren a unui complex de măsuri agro-ameliorative, s-au obținut, în anul de experimentare 1959 — pînă la 4.200 kg orez la hectar, în anul 1960 — circa 5.140 kg la hec-
Din experiența noastră 

florii-soarelui
în cultura

Anul acesta, gospodăria agricolă de stat Albești, regiunea Suceava, a avut planificat să cultive 320 ha cu floarea-soarelui. Pentru a realiza producții mari la această cultură, colectivul gospodăriei noastre, în frunte cu comuniștii, a acordat o a- tenție deosebită lucrărilor de pregătire a terenului și de fertilizare a solului. Astfel, au fost încorporate sub brazdă o dată cu arătura adîncă de toamnă însemnate cantități de îngrășăminte naturale și chimice.După topirea zăpezii și zvîntarea terenului, mecanizatorii au ieșit în cîmp cu mașinile pentru efectuarea primelor lucrări de discuire și gră- 

îngrijitoarea fruntașă Cătălina Olach de la gospodăria de stat Tărtășești, regiunea București, a obținut în acest an rezultate foarte bune în creșterea păsărilor, ca urmare a unei îngrijiri și hrăniri corespunzătoare a găinilor. Ea îngrijește 1400 de păsări.

cu prilejul încheierii anuluicu soldurile scriptice care figurează în registrele contabile.în scopul executări! controlului asupra existenței și stării bunurilor, a produselor și a materialelor, comisiile de revizie trebuie să procedeze la inventarierea integrală a acestora în cadrul fiecărei gestiuni.Pentru aceasta întîi se face veri

ficarea instrumentelor de măsurat și cintărit, care se vor folosi în timpul inventarierii (cîntare, greutăți, metri, căni de măsurat etc.) cu scopul de a se asigura exactitatea măsurătorilor. Bunurile vor fi așezate în- tr-o formă acceptabilă pentru numărare și măsurare, trecindu-se apoi la inventarierea propriu-zîsă.Rezultatele inventarierii se consemnează in listele de inventariere.Trebuie cunoscut că bunurile deteriorate și neutilizabile nu se includ în listele de inventar, ci se întocmesc procese-verbaie de constatare, cu arătarea cauzelor și, e- ventual, stabilirea persoanelor vinovate de stricarea lor.Evaluarea bunurilor se face la prețul de vînzare cu amănuntul, așa cum au fost înregistrate și în contabilitate, avind astfel date compa

Răspunsuri la întrebările cititorilor

Ing. I. ALBESCU și Iftg. A. MELACRINOS de la Institutul de cercetări pentru cereale și plante tehnicetar, în 1961 o producție pînă la 6.000 kg la hectar. IAR ÎN ANUL A- CESTA — 6.500 KG OREZ LA HECTAR. Aceste rezultate s-au obținut prin însămînțare în apă sau în uscat. în cultura experimentală transplantată însă, m anii 1961 și 1962 producția a depășit 7.800 kg orez lă hectar.în mod deosebit la G.A.S. Bertești s-a urmărit asigurarea evacuării apelor de irigație și spălare, cu ajutorul unei rețele de evacuare-drenaj, care să facă posibilă scăderea pinzei de apă freatică, apă care conține săruri dăunătoare ce ajung în zona rădăcinilor plantelor și provoacă stagnarea creșterii sau moartea plantei de orez. Spălarea solului s-a făcut în condițiile unei bune nivelări a terenului. Pe terenurile grele (argilo- lutoase) s-a aplicat ca amendament fosfogipsul în cantitate de 4 tone la hectar, în scopul înlocuirii so- diului (Na) cu calciu (Ca), a păr- meabilizării solului și spălării Iui.în afara spălărilor, s-ău aplicat lucrări agrofitotehnice adaptate la solul salinizat, pentru a nu anihila influența factorilor ameliorativi. Totodată, pe lingă regimul de irigație și Spălării, o preocupare importantă a fost aplicarea unui sistem corect și echilibrat de fertilizare a solului prin folosirea îngrășămintelor azotate (Sulfat de amoniu) fractionate în funcție de cerințele plantei, întrucît solurile respective au mare ne-.-oie, alături de îngrășăminte cu fosfor, și de doze mari de îngrășăminte cu azot.

pare în scopul de a menține cit mai multă apă în sol. O dată cu prelucrarea solului în primăvară pe suprafața de 286 de hectare s-au administrat cite 120 kg de azotat de amoniu la hectar.Semănatul celor 320 de hectare s-a făcut în prima epocă de insămințări și într-un teren bine pregătit. S-au folosit numai Semințe din soiul Wniimk. iar pe o suprafață de 50 hectare s-a însămînțat din același soi sămînță elită.întreaga cantitate de sămînță a fost în prealabil condiționată cu grijă.

rative cu soldul din evidența contabilă.în afară de inventarierea bunurilor, care este o operațiune foarte importantă și de mare răspundere, comisiile de revizie sînt obligate ca, o dată cu verificarea dării de seamă anuale, să stabilească și cum a fost îndeplinit planul de producție al 

gospodăriilor colective, cum a fost îndeplinit contractul cu S.M.T., cum și-a îndeplinit gospodăria obligațiile față de stat, cum este organizată munca și care este disciplina în muncă, cum a fost executat' bugetul de venituri și cheltuieli ș.a.Din raportul anual al comisiei de revizie va trebui să rezulte cum s-a dezvoltat gospodăria colectivă, cum s-a dezvoltat producția mijloacelor de bază, fondul de bază șl cum a e- voluat venitul membrilor. De asemenea, se vor face aprecieri asupra felului cum a lucrat consiliul de conducere, cum au fost respectate hotăririle adunării generale, preocuparea conducerii unității în ce privește acțiunile social-culturale etc.Constatările comisiilor de revizie se înscriu în procese-verbaie de revizie, iar pentru verificarea gestiunilor (casierii, magazii etc.) și pentru

Prin aplicarea complexului de măsuri arătat mai sus, G.A.S. Bertești a obținut în 1961 pe întreaga suprafață cultivată o producție me- cue Cie 4.060 Kg orez la nectar, depășind planul de producție cu 56 la sută. Dacă se compară recolta medie din anul 1961 cu producția obținută în primul ăn de cultură, rezultă un spor d.e 1.800 kg orez la hectar. (Așa cum s-ă arătat mai sus, pe unele parcele producțiile au tost și mai mari).In anul 1962, aplicînd aceleași măsuri, gospodăria a obținut o producție medie de 5.251 kg orez la hectar, realizînd o bună eficiență economică.Intr-adevăr, datele experimentale și de producție arată că orezul poate să valorifice cu deplin succes solurile salinizate din zona favorabilă culturii lui, dacă se asigură un sistem eficace de spălare și evacuare-drenaj, cu sau fără folosirea amendamentelor după natura solurilor ,aplicîndu-se însă în mod rațional îngrășăminte minerale în doze mari.Este îmbucurător faptul că, în afară de Trustul Central Gostat, care a început să aplice în unitățile sale unele din măsurile recomandate, și unele gospodării agricole colective (Nădlag, raionul Arad, Ion Roată, raionul Urziceni etc.) au cerut institutului nostru asistență tehnică pentru valorificarea solurilor sărăturate prin cultura orezului.Pentru unitățile socialiste din a- gricultură care au terenuri sărăturoase se deschide astfel perspectiva ca, prin cultura rațională a orezului, terenurile neproductive să fie valorificate rentabil, obținîndu-se, în afară de o producție bună de orez, și ameliorarea solurilor sărăturoase.

Semănatul s-a făcut cu semănătoarea 2 S.P.C.-2 cu discuri universale, la adîncimea de 6-8 cm, în rînduri perfect drepte, pentru a se putea efectua cu ușurință prășitul mecanic. Cantitatea de sămînță administrată a fost de 19 kg. la hectar.Imediat după însămînțare, s-a efectuat tăvălugitul pe întreaga suprafață. La 6-7 zile după semănat s-a efectuat prașila cu sapa rotativă perpendicular pe direcția de însămînțare, cu colții sapei inversați. In acest fel, s-a distrus scoarța formată la suprafața terenului și buruienile încolțite ușurîndu-se răsărirea plantelor.îndată ce plantele au avut 2-3 frunzulițe, s-a făcut prășitul manual. Concomitent cu prașila manuală s-a executat răritul, lăsîndu-so cite 4 sau 5 plante la m.p. Cînd plantele au avut 1045 cm, s-a făcut prașila mecanică, iar la interval de 10 zile prașila a Il-a manuală pe rînd, pe întreaga suprafață. In total, s-au efectuat 3 prașile manuale și 3 mecanice.Pentru sporirea producției la hectar s-a aplicat și polenizarea suplimentară. Astfel, cele 805 colonii de albine ale gospodăriei au fost repartizate pe brigăzi și transportate pe solele de floarea-sarelui, revenind la hectar cite 2,2 colonii albine.Recoltatul seminței de floarea- soarelui s-a efectuat la timpul optim și în termen cit mai scurt pentru a nu avea pierderi, iar treieratul s-â executat cu combinele C-l, adaptate în acest sens.Prin aplicarea metodelor agrotehnice arătate am izbutit să obținem o producție de 1.908 kg. la hectar, față de 1.340 kg. planificate. în a- cest fel gospodăria a izbutit să depășească planul de livrare cu 181.959 kg. în ceea ce privește prețul de cost, el a fost redus cu 455 lei pe tonă, față de plan.Ing. CONSTANTIN RĂILEANU directorul G.A.S. Albești, raionul Botoșani, regiunea Suceava

cazurile cu aspect penal, sau care atrag imputații bănești, se întocmesc procese-verbaie intermediare, care constituie anexe la procesul- verbal de bază.Procesele verbale de revizie trebuie să reflecte în mod just și real situația existentă în gospodărie.Față de lipsurile și neregulile constatate în urma verificărilor, comisiile de revizie vor face propuneri în procesul verbal general de revizie pentru îmbunătățirea activității și remedierea lipsurilor constatate.Trebuie de asemenea cunoscut și faptul că procesul verbal general de revizie se discută cu consiliul de conducere al gospodăriei agricole colective, după care — cu propunerile făcute și măsurile luate — se prezintă în fața adunării generale a colectiviștilor, care este în măsură să hotărască asupra problemelor consemnate.In cazul cind se constată abateri de la disciplina financiară, nereguli în gestiuni, înstrăinări și distrugeri de bunuri, comisiile de revizie vor informa despre cele constatate, în afară de adunarea generală a gospodăriei colective, și sfatul popular raional.Este important de reținut că măsurile hotărite de adunarea generală a gospodăriei colective sînt sarcini obligatorii pentru consiliul de conducere, iar membrii comisiilor de revizie au datoria să controleze și modul cum se îndeplinesc, cum se aplică ele în practică.
CAROL BORAșeful C.F.I., Sfatul popular regional Oltenia



DIN UNIUNEA. SOVIETICA Semnificațiile alegerilor din Franța

Comsomolista Zulhumor Umurgakova și-a însușit o nouă meserie ta colhozul ei de baștină, colhozul ..Lenin** din raionul Marhamot, reytaaaa Andijan, R.S-S. Uzbekă. Acum ea conduce o -corabie albastră* și se numără printre mecanizatorii fruntași în recoltarea bumbacoloL
Marile posibilități ale

pămînturilor desțeleniteToată Țara Sovietică cunoaște stepa Turgaiului, știe ce mare victorie în muncă a fost obținută aici. în răstimp de doi ani, ta Turgai s-au valorificat 400.000 hectare de pământuri înțelenite și s-au organizat 17 mari sovhozuri cerealiere și de creștere a animalelor. Anul acesta agricultorii din Turgai gu livrat statului peste 16 milioane puduri de cereale.E îndeobște cunoscut cum a început valorificarea bogățiilor cin stepa Turgaiului. Această mare acțiune a fost inițiată de comuniști, care au adresat o scrisoare Comitetului Central al P.C.U.S.Comitetul Central al P.C.U.S. a dat o mare atenție scrisorii comuniștilor din Turgai și le-a sprijinit ini'.a- tiva. S-a dus o muncă uriașă pentru valorificarea de noi păminturi. Aici s-au trimis puternice mijloace teh- nice agricole și au sosit voluntari din diferite regiuni ale țării.Este semnificativ faptul că toate sovhozurile din cadrul acestei direcții de producție se dezvoltă complex, ca niște gospodării cu multe ramuri de producție. Fiecare sovhoz cerealier are trei-patru ferme de animale. La jindul lor, sovhozurile cres.'ă- toare de animale extind semănăturile de cereale și de culturi furajere, în ansamblu pe direcție se numără acum peste 35.000 de vite cornute mari, aproape 300.000 de oi. mai bine de 6.000 de cai. Se dezvoltă repede astfel de ramuri noi prin partea locului ca creșterea porcilor și creșterea păsărilor.Anul acesta, paralel cu griul de primăvară, s-a cultivat cu succes porumb, mei, păstăioase. mazăre, sfeclă de zahăr, cartofi, legume. In viitor aceste culturi își vor ocupa locul cuvenit în cadrul asolamente- lor și vor constitui o bază de nădejde pentru mărirea recoltei globale de cereale și a producției de nutrețuri pentru animale.Oamenii muncii din stepa Turgaiului se bucură de succesele lor și sînt mîndri de ele, dar ei nu se o- presc aici. Dimpotrivă, ei socot că pînă acum s-au făcut abia primii pași. în zona direcției de producție respective mai sînt 150.000 ha. de pămînt bun de arat. Aici se proiectează să se organizeze alte cinci

Rezultatele cunoscute pînă acum ale alegerilor pentru parlamentul francez sînt următoarele (în ceea ce privește repartiția mandatelor) :Partidul Comunist — 41; Extrema stingă — 4 ; Partidul Socialist — 66; Radicali — 23; Centru stingă — 19; V.N.R, — 233 ; M.R.P. — 38 ; Independenți republicani — 32; Centrul national al independenților — 18 ;Fără partid — 1.Din această listă mai lipsesc doar ctteva mandate, a căror apartenență urmează să fie cunoscută ulterior. Ținind seama de faptul că U.N.R. (partidul gaullist) sub firma „Mișcarea pentru a 5-a republică", s-a aliat cu o serie de membri ai M.R.P. și partidului independenților, rezultă că va dispune In parlament de o majoritate ciirată la 275—280 mandate iar opoziția va dispune de aproximativ 200 deputați.Se pot desprinde de pe acum ctteva concluzii importante cu privire la evoluția politică a Franței.In primul rind se poate observa o creștere însemnată a forței și rolului pe care îl joacă în viața Franței. Partidul Comunist Francez. In timp ce In parlamentul ales în 1958, Partidul Comunist Francez avea numai 10 deputați. In actualul parlament va fi reprezentat de un număr de 4 ori mai nare de deputati. Și această cifră a deputaților comuniști nu este corespunzătoare cu popularitatea reală a Partidului Comunist Francez (pentru care au votat 1 din 4 francezi la primul tnr de scrutin și cu o proporție și mai puternică la al 2-lea tur de scrutin). Dacă s-ar fi făcut o reprezentare democratică a mandatelor, proporțional cu numărul voturilor obținute de fiecare partid, Partiduj Comunist Francez ar fi trebuit să albă cel puțin 120 de deputați. Chiar în aceste condiții, ale unui sistem electoral ciuntit, a reieșit ta mod evident că Partidul Comunist Francez reprezintă principala forță de opoziție Împotriva regimului puterii personale, principala forță care a asigurat, prin politica sa de unitate cu toate forțele democratice, o pondere serioasă în parlament a partidelor republicanilor care se opun partidului UJ4JL (gaullist).Unul din partidele care n a avut decît de cîștigat de pe urma alianțelor realizate cu comuniștii într-o

serîe de circumscripții electorale este Partidul Socialist. Intr-adevăr, la al 2-lea scrutin, în foarte numeroase departamente, candidații comuniști s-au retras ta favoarea socialiștilor, cerînd alegătorilor să voteze pe acel candidat republican care are cele mai mari șanse să fie ales. In acest fel, Partidul Socialist, care, la primul tui de scrutin n-avea decît un deputat ales, a întrunit acum in parlament 66 deputați. Același lucru se poate a- firma și despre partidul radical caTe are 23 deputați în noul parlament Politica de unitate a tuturor forțelor democratice, promovată de Partidul Comunist Francez, s-a dovedit a fi rodnică, din multe puncte de vedere:
ACTUALITATEA 

INTERNAȚIONALĂ

1) a crescut mult forța opoziției în noul parlament ales; 2) partidele care s-au cartelat cu Partidul Comunist Francez pe plan local șl-au menținut și și-au întărit pozițiile politice; 3) alegătorii și-au exprimat adeziunea față de un front comun, de tipul frontului popular, cuprinzînd pe comuniști. socialiști, radicali și ceilalți republicani, ceea ce s-a văzut și tn marele număr de voturi obținute de candidații democrați chiar în circumscripțiile unde au fost aleși candidații gaulliști. Acest adevăr va reieși și mal puternic atunci ctnd se vor publica rezultatele alegerilor la al 2-lea scrutin din punctul de vedere al numărului de voturi obținute de

U.N.R. (partidul gaullist) șl de forțele opoziției democratice. Eficacitatea a- cestui front comun a fost dovedită prin alegerea unor fruntași ai unor partide ca Guy Mollet (conducătorul socialiștilor) sau Franțois Mitterand (conducătorul U.D.S.R.) care n-ar fi devenit deputați în parlament fără sprijinul alegătorilor comuniști, după cum tnfrtngerea fostului prlm-mlnls- tru gaullist, Michel Debre în circumscripția sa electorală, de către coaliția forțelor de opoziție arată perspectivele pe care le poate avea realizarea unui front politic comun al partidelor republicane pe scara întregii Franțe.Conștient de primejdia pe care o reprezintă pentru regimul puterii personale o asemenea unitate a forțelor democratice, Georges Pompidou, actual prim-ministru gaullist al Franței, a dat o declarație tn care invită o serie de partide care și-au manifestat recent opoziția față de gaullisjn (aluzia e clară la adresa socialiștilor și radicalilor) să sprijine guvernul care va fi format după alegeri. Elementele reacționare au și început să manevreze, sub masca anticomunismului, pentru a scinda unitatea de acțiune a forțelor populare și pentru a izola-, cel mai puternic partid de opoziție al Franței.După cum au demonstrat-o și alegerile de duminică, perspectivele politice ale Franței depind, esențial, de consolidarea unității de acțiune a forțelor republicane împotriva regimului puterii personale, politică clarvăzătoare susținută și aplicată cu consecvență de Partidul Comunist Francez.
ION MIHĂILEANU

LA GENEVA

Comitetul celor 18 state
din nou la lucru

Start în „Sparțachiada de iarnă a tineretuluiPeste cîteva zile, mai precis la 1 decembrie, se va inaugura sezonul sportiv de iarnă, cu numeroasele concursuri de masă potrivit anotimpului rece. Din nou cluburile, căminele culturale și colțurile roșii, sălile de sport și celelalte baze sportive vor cunoaște freamătul și entuziasmul pasionantelor întreceri tinerești. Ca în fiecare an, sezonul sportiv de iarnă se va inaugura cu tradiționala competiție de masă Sparțachiada de iarnă a tineretului, care/se desfășoară sub îndrumarea Cofriîtetului Central al U.T.M. și Consiliului General U.C.F.S./An de an, această populară competiție cunoaște o amploare tot mai însemnată. Tot mai mulți tineri stat antrenați ta diferite concursuri a- tractive, care le oferă clipe plăcute de destindere și fortificare a sănătății. Bunăoară, se poate aminti de , popularitatea de care se bucură aceste întreceri sportive în rîndurile tinerilor colectiviști și mecanizatori din comunele Căzănești, Gh. Lazăr (raionul Slobozia), Gîrbovi, Eliza Stoenești (Urziceni). Coteana. Curti- ”* Ușoara (Slatina), Apoldu de Sus (Sebeș), Borș (Oradea) etc.Ediția 1962—1963 a Spartachiadei de iarnă, care va începe în curînd, ya da posibilitate zecilor de mii de participant să se întreacă la un număr mai mare de discipline sportive. De pildă, ta regulamentul competiției au fost introduse : concursuri de cros pe teren variat, tir, concursuri de orientare turistică. în total sînt prevăzute 11 ramuri sportive. Astfel, pe lîngă cele arătate, mai sînt concursuri de: tenis de masă, șah, trintă, haltere, gimnastică, patinaj, săniuțe și schi.La aceste întreceri pot participa toți tinerii care n-au clasificare sportivă, ta afară de șah. Tinerii

care au clasificare sportivă la șah pot participa, în schimb, la ctlelalte discipline. De asemenea, regulamentul competiției prevede că la; întrecerile de schi din etapa regională sînt admiși și concurenți care au categoria a IV-a de clasificare. Un concurent poate participa nutaai la două ramuri sportive. La fiecare disciplină sportivă sînt programate probe accesibile, în concordanță cu particularitățile de vîrstă ale parti- cipanților. La concursurile de gimnastică, în toate etapele, se vor prezenta exerciții de înviorare din corn-, plexul sportiv G.M.ALa săniuțe, concursurile se vor organiza pe două categorii de Vîrstă ; 10—14 ani și de la 15 ani ta sus. Pentru concursurile de schi s~ prevăzute probei de fond (2 000—5 0^^ m.) și probe de coborîre cu pc-^W (slalom uriaș). Distanțele sînt st; bilite în raport cu categoriile de vîrstă. întrecerile de tenis de masă se vor desfășura la probele : simplu, dublu și dublu mixt. La întrecerile de cros, partlcipanții, împărțiți pe categorii de vîrstă, vor străbate trasee variate ca distanță între 400 și 1500 m. Concursurile de orientare turistică se organizează, în toate etapele, pe echipe formate din 2 sportivi sau 2 sportive. în primele două etape vor avea loc concursuri de gradul III.Competiția se organizează în 3 etape, după cum urmează: Intre 1 decembrie 1962 și 10 februarie 19' k vor avea loc întrecerile pe asociaWA sportive; între 10 februarie ți 1W martie întrecerile pe grupe de asociații sportive î iar intre 10 șl 25 martie etapa finală pe raion. In regiunile Suceava, Ploiești, Bacău, Brașov, Cluj, Maramureș, Mureș-Auto- nomă Maghiară, Hunedoara, și Banat, se va organiza, intre 25 ți 31 martie, etapa regională la schi.

trecut. plctă la sfîrșitul « lui livrările de came către spori de mai bine de nouă crește considerabil livrările lapte, ouă și alte moduse.Organizația de perfid șidirecției de producție își imaginează bine căile de dezvoltare continuă și tot i Pa ză i Se 1UDO) real rațio:

consiliul

mai intensă a producției din ste- Turgaiului. Specialiștii analizea- acum rezultatele anului agricol, trasează măsuri pentru folosirea >r soiuri mai bune de culturi ce- liere și prăsitoare. pentru o mat ială exploatare a solului. Zoo- denii elaborează măsuri pentru îmbunătățirea creșterii animalelor de rasă.Se duce o mare muncă pentru a Se crea cadre proprii de mecanizatori în sovhozuri. In prezent lucrează aici 4 000 de tractoriști, combi- neri și șoferi, iar la cursurile și școlile de mecanizare se pregătesc alți 2.500 de oameni. S-a pus sarcina ca în cursul iernii să-și însușească specialitățile de mecanizatori întreaga populație adultă a sovhozurilor.Stepa Turgaiului, trezită la viață prin voința partidului, capătă noi puteri. Tinerele unități agricole se întăresc și dobîndesc tot mai multă experiență, sub conducerea comuniștilor de la sate.Oamenii muncii din stepa Turgaiului vor face totul pentru a-și spori an de an contribuția la marea operă de construire a comunismului.O. KOZlBAEV, v. GORBACEV

Din R. Pt UngarăFolosirea pe scaS largă a ierbi- cidelor ridică o serie de probleme, dintre care principala constă ta a neutraliza efectul ulterior al tratamentului chimic. Se știe că ierbici- dele distrug nu numai buruienile, ci si un bun număr de plante cultivate care prezintă o asemănare botanică cu buruienile. Astfel, pot suferi mari pagube cimpurile cultivate cu porumb. De aceea, cercetătorii caută un ajutor -viu", care să neutralizeze efectele acestui tratament.La catedra de microbiologie a Scolii superioare de agronomie din R.P. Ungară s-a efectuat o serie de cercetări eu privire la efectele derivatelor de triaz—ă. folosită ca ierbi- cid asupra 3 n j W V iț dinsol. în cursul acestor experiențe au fost identificate mai multe feluri de bacterii care se hrănesc din materiile rămase ta sol după tratamentul cu ierbicide chimice. Bacteriile au fost transplantate în laborator intr-un sol nutritiv, ta care au fost amestecate derivate de triazină Kle s-au dovedit a fi mari consumatoare de unii compuși ai acestor produse, după ce le-au descompus și deci le-au neutralizat.Experiențele continuă și dacă ele se vor dovedi concludente aceste bacterii vor putea fi puse ta slujba agriculturii După strîngerea recoltei de porumb, ele vor fi introduse ta sol care va fi îngrășat și după ce plantele vor fi din nou însămtațate, resturile de ierbicide vor fi neutralizate de microorganisme.

Ieri, după o întrerupere de aproape trei luni. Comitetul celor 18 state pentru dezarmare și-a reluat activitatea la Geneva.Popoarele iubitoare de pace așteaptă ca Comitetul celor 18 să-și încununa lucrările cu bune rezultate. cu atît mai mult cu cît el are recomandarea să ducă tratative în spiritul unui compromis constructiv — recomandare cuprinsă ta rezoluția adoptată zilele trecute cu 84 de voturi de Adunarea Generală a O.N.U. In această rezoluție este reafirmată necesitatea cit mai grabnice a unui acord privire la dezarmarea generală totală, necesitate toate popoarele.Comitetul celor 18 luat activitatea ta prielnice unui acord dezarmării. Căci, criza din Marea Caraibilor a scos și mai mult ta evidență pericolul uriaș pe care-1 prezintă pentru soarta păcii acumularea continuă de mijloace de distrugere. Pe de altă parte, posi- bCita'.ea care s-a conturat de a se desăvirși lichidarea acestei situații periculoase a arătat din nou că tratativele stat singura cale rațională pentru reglementarea problemelor vieții internaționale și creează posibilități in acest sens.întreaga omenire este profund interesată ta înfăptuirea dezar-

rezoluție încheierii cu Si vitală pentrustate și-a re- condiții mai urgent asupra

mării, ta preintîmpinarea unui război termonuclear pustiitor, țeluri cărora Uniunea Sovietică, țările socialiste le consacră cele mai mari eforturi. In această ordine de idei, realizarea unui acord în problema interzicerii experiențelor cu arma nucleară este de o excepțională însemnătate. Omenirea își dă seama că posibilitatea încheierii unui astfel de acord este în prezent mai reală ca oricînd, datorită faptului că pozițiile U.R.S.S. și S.U.A. în această problemă s-au apropiat substanțial.Omenirea așteaptă ca dezbaterile ta problema .dezarmării să fie urnite din impas și îndreptate spre un curs favorabil, lucru pe deplin posibil dacă puterile occidentale vor renunța la vechile lor poziții neconstructive, care au blocat pînă acum progresul tratativelor. In ceea ce privește țările socialiste participante la Conferința de la Geneva, printre care și țara noastră. ele vor depune ca și pînă acum toate eforturile pentru realizarea unui acord cit mai grabnic ta problema dezarmării generale și totale, încheierea unui acord în problema interzicerii experiențelor nucleare, lichidarea bazelor militare străine, crearea de zone denuclearizate în diferite regiuni ale lumii, corespund intereselor păcii, intereselor tuturor popoarelor.
ȘTI Rl EXTERNE

Evenimente de pe continentul african
Tanganica — republică 

în cadrul 
Commonwealthului

cu Ruanda-Urundi în așa- Africă orientală germană.
cî-După cum s-a anunțat acum teva zile, Adunarea constituantă a Tanganicăi a adoptat la 23 noiembrie în unanimitate o serie de legi prin care acest stat este declarat republică în cadrul Commonwealthu- lui cu începere de la 9 decembrie 1962.

★Așezată în Africa tropicală orientală, Tanganica — cea mai mare țară din această parte a Africii — are o suprafață de 939.000 km p și o populație de 9.250.000 de locuitori. Ea a devenit anul trecut al 28-lea stat independent din Africa.Tanganica este o țară cu frumuseți și bogății renumite. în partea de nord, ea este mărginită de masive muntoase; în centru și sud se întind savane și păduri tropicale virgine ; în partea de nord-vest, la frontiera cu Uganda și cu Kenya, se află lacul Victoria, cel mai mare lac cu apă dulce din Africa, iar la apus se așterne lacul Tanganica, unul dintre cele mai lungi și mai adinei lacuri din lume. Pe pămîntul Tanganicăi se cultivă bumbac, sizal, cafea, tutun, ceai, arahide, iar subsolul ei este bogat în diamante, aur, cupru, plumb, staniu.Bogățiile și frumusețile Tanganicăi au atras din cele mai vechi timpuri atenția jefuitorilor străini. încă din evul mediu, ele au fost la dispoziția arabilor, turcilor, portughezilor, iar în secolul al XIX-lea au intrat în mîinile hrăpărețe ale cotropitorilor germani și englezi. In urma luptei crîncene dintre aceștia din urmă, Tanganica a devenit o colonie a germanilor, inclusă îm-

preună numitaIn timpul primului război mondial Tanganica a fost ocupată de trupe engleze, iar după război Anglia a acaparat-o sub formă de teritoriu sub mandat, și ta fine după cel de-al doilea război mondial ea a fost, inclusă ta sistemul de ..tutelă internațională.Ca țară tutelară. Anglia a continuat politica colonialistă de exploatare și asuprire. Astfel, autoritățile engleze au răpit africanilor Tanganica circa 1,5 milioane tare de pămtat, pe care le-au colonialiștilor europeni,transformtadu-le ta plantații bumbac, sizal, cafea, arahide, și tutun. Produsele obținute, bineînțeles prin exploatarea brațelor de muncă africane, au fost nate de firme engleze și Anglia.Regimul de tutelă dina fost desființat la sfîrșitul anului 1961, în urma luptei de eliberare a poporului din această țară- Guvernul Tanganicăi are un plan trienal de dezvoltare a țării, care dezvoltarea unor ramuri triale și a agriculturii. De cat, că pe linia dezvoltării turii Tanganicăi, guvernulțări încurajează mișcarea cooperatistă.

din hec- dataceștia de ceai
achizițio- trimise inTanganica

prevede indus - remar- agricul- acestei
Protectoratul britanic 
Nyassaland pe calea 

dobindirii independențeiIn comunicatul dat publicității după încheierea lucrărilor Confe-

rtaței de Ia Londra cu privire la viitorul constituțional al teritoriului Nyassaland, se arată că s-a ho- tărît să se acorde acestui teritoriu dreptul de auto-guvernare nu mai tirziu de luna februarie 1963. Conducătorul delegației britanice la conferință, Butler, prim-ministru adjunct și ministru însărcinat cu problemele Africii centrale, a declarat că după toate probabilitățile Hastings Banda, conducătorul delegației Nyassalandului și președinte al partidului Congresul Malawi, va fi viitorul prim-ministru al teritoriului autonom

• La .Ambasada Sovietică din Paris au fost remise conducerii Federației Internationale de aviație (F.AX) documente in legătură cu zborul cosmic in grup, fără precedent tn istoria omenirii, efectuat de doi cetățeni sovietici, piloții cosmonauți A. Nikolaev și P. PopovicL Aceste documente vor permite omologarea ca recorduri mondiale a minunatelor performanțe ale cosmonautelor sovietici.• Congresul al VUI-lea al Partidului Muncitoresc Socialist Ungar și-a încheiat lucrările la 24 noiembrie, a- legînd organele conducătoare ale partidului. Comitetul Central a ales secretariatul partidului, prim-secretar fiind ales tovarășul Jănos Kâdâr.• Populația din Japonia protestează împotriva bazelor militare americane aflate pe pămîntul acestei țări. Astfel, de curind. peste 400.000 de locuitori din prefectura Alchi au organizat un miting tn orașul Komaki.• Generalul Fumi Nosavan, vicepreședinte al Consiliului de Miniștri și ministru de finanțe al Laosului, a sosit în U.R.S.S. în fruntea unei de-

legații economice guvernamentale, pentru a duCe tratative în probleme economice și comerciale.• Zilele trecute, trupe sud-vietna- mere au pătruns pe teritoriul Cam- bodgiei în regiunea Kongman, des- chiztnd focul asupra locuitorilor pașnici și distrugind culturi de orez pe o suprafață de mai multe hectare. Acest act ostil al trupelor dictatorului sud-vietnamez Ngo Dinh-Diem, a urmat bombardării din octombrie a două sate cambodgiene de către avioane sud-vletnameze, cînd au tost uciși și răniți 22 de locuitori• Președintele Indoneziei, Sukarno, care a făcut o vizită în Japonia, s-a înapoiat la 24 noiembrie la Djakarta.• Max Reimann, prim-secretar al C.C. al Partidului Comunist din Germania, luînd cuvîntul la postul de radio „Deutschland-Sender", a chemat populația din Germania occidentală să determine guvernul de la Bonn să-și schimbe linia politică tn interesul tuturor germanilor iubitori de pace, în interesu] întăririi păcii în Europa.

Nyassaland.
★consolidării regimului nouă ani în urmă An-

albi din Rho-suprafață de populație de în cele-

în scopul colonial, cu glia a înjghebat ta Africa centrală o federație în care a inclus cu forța Rhodesia de sud, Rhodesia de nord și Nyassalandul, punînd în fruntea ei o mîhă de rasiști desia de syd.Nyassalandul are o 125.000 km p și o2.900.000 locuitori. Ca și lalte protectorate britanice, companiile engleze au acaparat în Nyassaland cele mai roditoare terenuri pe valea fluviului Shire, unde cultivă tutun și ceai. Țăranii duc o viață de mizerie. La 100 cîe locuitori revine un singur știutor de carte.Lupta africanilor pentru independență și lichidarea federației-mario- netă Rhodesia și Nyassaland condusă de partidul Congresul lawi. Acest partid care are frunte pe dr. Hastings Banda bucură de un puternic sprijin rtadurile maselor.
este Mata se ta i

Pentru producții bogate 
de legume timpurii

(Urmare din pag. 1)mai avem nevoie de 57.000 bucăți; față de necesarul de 440.000 m.p. de geamuri trebuie să se mai asigure 309.000 m.p.— După cum se știe, con-siliul agricol regional aluat o serie de măsuri în ve-derea aplicării pe scară imultmai largă a metodei confec-ționării răsadnițelor din pre-fabricate de beton. Ce ne pu-teți spune în această pri-vință ?— Pentru a-i sprijini pe colectiviști în această importantă acțiune, consiliul agricol regional a organizat de curind la gospodăria colectivă din Bragadiru un schimb de experiență, în cadrul căruia s-au expus avantajele construirii răsadnițelor cu tocuri din prefabricate de beton. Intre altele, colectiviștii din bazinele legumicole ale regiunii pre- zenți la schimbul de experiență, au aflat că prin folosirea prefabricatelor din beton se realizează anual o economie de 11.000—12.000 lei la

de1.000 m.p. de răsadniță, durata folosire a acestora fiind de cel puțin 15—20 ani; totodată se reduce mult cantitatea de bălegar necesară răsadnițelor.In ultimii doi ani, la gospodăria colectivă din Vidra, de pildă; s-aii foloșit cu foarte bune prefabricate din beton la rea răsadnițelor.Convinse de avantajele metode multe gospodării, ca cea din Țigănești, raionul Alexandria, au și înaintat comenzile necesare pentru confecționarea tocurilor din prefabricate de beton. Mai trebuie precizat că asigurarea prefabricatelor se va face prin industria locală regională. care va adapta o întreprindere pentru îndeplinirea sarcini.Intenționăm să-i sprijinim lectiviști ca pînă la sfîrșitul 1963 să poată schimba cel 60—70 la sută, din răsadnițele lemn cu cele, la care se prefabricate de beton. Este sigur că aplicînd pe scară tot mai largă a- ceastă metodă, gospodăriile colective vor putea extinde culturile de legume forțate, contribuind în tot mai mare măsură la obținerea de producții bune, la aprovizionarea oamenilor muncii cu legume proaspete în timpul iernii și primăvara.

rezultate, construi-acestei

acesteipe co- anului puțin de folosesc

Iată cîșfîgătorul celui de-al zecelea autoturism 
MOSK VICI

LOZ IN PLICoferit la __ __
Este vorba de participantul PREȘTIN AUREL 

din Timișoara*
Pînă în prezent la LOZ ÎN PLIC au fost 

atribuite pe lingă cele 10 autoturisme 
125 motociclete, scutere și motorete, 38 televi
zoare, 85 mașini de cusut, 166 aparate de radio 

și alte numeroase premii în obiecte șî bani.
asasc

Vreți sa asigurați o buna funcționare 
aparatului dv. de radio la baterie?
Folosiți în lo

cul bateriilor o 
lampă termo- 
electro - genera
toare.

Lampa termo- 
electro - genera
toare nu este ex
pusă scurt - cir
cuitelor . și are 
o perioadă de 
funcționare mult 
mai mare decît 
bateriile. Ea are 
o construcție 
simplă fiind ușor 
de manipulat și 
asigură atît ali
mentarea cu e- 
nergie electrică 
a aparatului de 
radio cît și ilu
minarea încăpe
rii respective. 
Combustibilul fo
losit este petro
lul lampant, con
sumul fiind de 
numai 70 — 80 
grame pe oră.

. Lampa termo-electro-generatoare se găsește de vînzare la maga
zinele cooperativelor dg consum la prețul de 375 Iei (inclusiv pie
sele de rezervă). Fiecare exemplar este însoțit de instrucțiuni 
detailate cu privire fa modul de folosire.

PROCURAȚI-VA LĂMPI TERMO-ELECTRO-GENERATOARE 
DE LA MAGAZINELE COOPERATIVELOR DE CONSUM

NOU !PRACTIC! ECONOMIC!
Aparat cu frînghie din RE ION 
pentru inline rujele
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